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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města

Příjemné počtení vám jako vždy v úvodu zpravodaje přeji z křesla sta-
rosty města. Dnes bych vám chtěl nabídnout odpočinek od lokálních té-
mat, vezmeme to dokonce přímo mezinárodně – Gruetzi mittenand, dob-
rý deň. 

Bystřejší a pozornější z vás to určitě zaregistrovali, připravujeme letos 
návštěvu partnerského města Biglen ve Švýcarsku, předběžný termín je 
stanoven na 17.–20. květen. Zatím jsme ještě trochu v nejistotě, jestli po-
jedeme sami, nebo využijeme společný autobus s Pacovem, ovšem jinak 
vše jede podle plánu a těším se, že opět uvidíme své přátele. Letos bychom 
rádi navázali i spolupráci škol, protože pro děti z naší školy je to mimo-
řádná příležitost podívat se do míst, kam se běžně nedostanou. 

Gruetzi mittenand je tedy švýcarská forma pozdravu, což pro mnohé 
představuje nepříjemnou bariéru. 

To „dobrý deň“ je nám již daleko bližší, a není obtížné uhádnout, co se 
za ní skrývá. Jsme pozváni na Fašankové hody do Bošáce na Slovensko, 
výlet by se měl konat týden po naší akci Černovicko se baví. Podrobné 
podmínky budeme teprve řešit a včas budou oznámeny. 

Tolik k výhledu na výlety, snad se obě cesty podaří a odneseme si z nich 
příjemné zážitky. 

Hezký den vám přeje
Bc. Jan Bro�ek, starosta města

Jak je to s tou strategií města? 

Byla by škoda si myslet, že město nepostupuje podle žádné strategie 
nebo koncepce. Je sice poměrně obtížné jakoukoli strategii připravovat, 
protože, jak říkají vojenští odborníci, „žádný plán nepřežije první setká-
ní s nepřítelem“, přesto město koncepční dokumenty opravdu má (a já se 
podle nich snažím postupovat). 
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Ve zpravodaji se obvykle neobjevují, protože jsou většího rozsahu. Když 
pominu analýzu stavu vodovodů a kanalizací z roku 2016 (podle které 
postupujeme při obnově, je na to navázané například navýšení vodného 
a stočného, schvalované zastupitelstvem), územní plán a příprava nového 
územního plánu, pak zásadním dokumentem je například Střednědobý 
výhled rozpočtu města Černovice na roky 2018–2020. 

Ten aktuální zařazuji do současného zpravodaje, byl k vidění jen na 
internetových stránkách města. Jsou v něm stanoveny priority města na 
roky 2018–2020. A těchto priorit se držím, když některé věci z jakéhoko-
li důvodu nejdou tak rychle, jak by měly, řeší se místo nich další stanove-
né cíle. 

Tento rozpočtový výhled jsem předložil ke schválení zastupitelstvu dne 
5. 4. 2017 a očekával jsem intenzivní diskusi, protože to je skutečně něja-
ká strategie, co dělat v příštích letech. Ze strany zastupitelů nebyla k ná-
vrhu vznesena ani jedna připomínka a byl proto schválen přesně tak, 
jak byl navržen. 

Určitě bychom mohli mít dokumentů k rozvoji obce víc. Na druhou stra-
nu, směr města je dlouhodobě jasný – opravovat náš majetek, hospodařit 
tak, aby bylo na investice teď i v budoucnu, zajistit co nejlepší podmínky 
pro život všem, kdo v Černovicích žijí – ať už jde o zdravotní péči, škol-
ství, bydlení, odpady nebo podnikání. Myslet na mladé i na staré, neza-
pomínat na kulturu, volný čas i sport. Vize města je hodně široká a myslí 
na budoucnost. 

Jan Bro�ek

Zápis ze zasedání Zastupitelstva města Černovice

konaného dne 19. 1. 2018 od 17:00 hod v kanceláři starosty města Černo-
vice
Zahájení: 17:06 hod
Ukončení: 17:41 hod
Přítomno: 9 členů zastupitelstva dle prezenční listiny (starosta Bc. 
Jan Brožek, místostarosta Michal Charvát, Ing. Petr Kovanda, František 
Průša, Václava Šenoltová, Ing. Jan Šlechta, Petr Vyhnálek a Radek Hůlka 
od začátku zasedání; Ing. Jan Tíkal od 17:10 hod)
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Ověřovatelé zápisu: Michal Charvát, Petr Vyhnálek
Zapsala: Mgr. Jarmila Kořínková 
Program zasedání:
1. Zahájení
2. Stanovení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
3. Vyjádření k zápisu z minulého zastupitelstva
4. Schválení programu jednání
5. Schválení dodavatele studie na rekonstrukci Sokolovny

 
ad 1) Zahájení  
Starosta přivítal přítomné, konstatoval, že zastupitelstvo bylo řádně svo-
láno, na začátku zasedání je přítomno 8 členů zastupitelstva a zastupitel-
stvo je tedy usnášeníschopné.

 
ad 2) Stanovení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
Pořízením zápisu z jednání byla pověřena tajemnice MěÚ Mgr. Jarmila 
Kořínková a jako ověřovatelé zápisu byli stanoveni pp. Michal Charvát 
a Petr Vyhnálek.

 
ad 3) Vyjádření k zápisu z minulého zastupitelstva
Ověřovatel minulého zápisu p. Hůlka potvrdil, že k zápisu neměl připo-
mínky, druhý ověřovatel nepřítomný Ing. Tíkal při ověření zápisu dne 
3. 1. 2018 rovněž nevznesl žádné připomínky.

 
ad 4) Schválení programu jednání
Program, který byl předem publikován na úřední desce, byl zastupitel-
stvem odsouhlasen beze změny.  
Hlasování: pro 8 – proti 0 – zdržel se 0. 
Poznámka: na začátku projednávání bodu č. 5 se dostavil Ing. Tíkal a po-
čet přítomných členů zastupitelstva se tak zvý�il na 9.

 
ad 5) Schválení dodavatele studie na rekonstrukci sokolovny
Starosta krátce shrnul průběh schůzky zastupitelstva (účast 6 členů), zá-
stupců spolků a institucí se zástupci 6ti zájemců o zpracování studie dne 
3.1.2018, ze které vzešlo doporučení vybrat za dodavatele studie fi rmu 
A-Z eko ateliér s.r.o. ze Soběslavi. Pí Šenoltová potvrdila, že fi rma A-Z 
eko, kterou zastupoval p. Líkař se synem, se jí líbí, velmi zajímavý byl 
i ateliér OTA; p. Líkař na základě svých zkušeností mimo jiné pouká-
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zal i na možné problémy u některých konkrétních prvků rekonstrukce, 
o nichž se jiní zájemci nezmínili.

Ing. Šlechta uvedl, že studie nemá řešit technické podrobnosti, takže 
p. Líkař ve své prezentaci někdy zabíhal i do věcí, které v tomto stadiu 
byly vlastně navíc; po jednání stavební komise lze říci, že na každém 
z konceptů se vyskytly věci, které byly diskutabilní, nicméně všichni zá-
jemci se shodli na tom, že budova je krásná a není třeba do jejího vzhledu 
přespříliš zasahovat. Myslí si, že v podstatě nikdo neřešil zázemí pro kur-
ty (lajnovačka, antuka, síť), což by pak studie řešit měla. Podle jeho názo-
ru nejlepší pro etapizaci je řešení, které by z garáže zabíhalo dozadu for-
mou přístavby, a právě to by se nechalo udělat třeba až v další etapě. Dále 
zjistil o fi rmě pí Sládkové, že jimi řešený dům dětí v Českém Krumlově 
má být nominován na stavbu roku, a Ing. Rybář mu dal dobrou referen-
ci na ateliér Ota, který byl vedle fy A-Z eko považován na schůzce 3. 1. 
za jeden ze dvou nejzajímavějších. Osobně se domnívá, že pro zpracování 
studie by byl nejlepší ateliér OTA, a dále jej mrzí, že nebyl osloven také 
Ing. arch. Neřold, který řešil rekonstrukci náměstí a je se zdejším prostře-
dím obeznámen. Stavební komise se nakonec rovněž přiklonila k p. Líka-
řovi, tj. fi rmě A-Z eko.

Starosta potvrdil, že i ateliér OTA byl na schůzce 3.1. v nejužším výbě-
ru pro doporučení na zpracovatele studie, nakonec se však více účastní-
ků rozhodlo pro fi rmu A-Z eko. Připomněl, že i nabídnutá cena (ačkoliv 
v tomto případě nebyla hlavním rozhodovacím kritériem) za zpracování 
studie 169.000,- Kč byla zde jedna z nejpříznivějších, spolu s prezento-
vanou poměrně rychlou dobou zpracování. Ing. Arch. Neřolda neoslo-
vil z praktických důvodů. Často nedodržuje termíny, málokdy práci ode-
vzdává včas. Což by v kombinaci se zadáním dalšího velkého projektu 
pravděpodobně vedlo k dalším zdržením. Navíc i ostatní uchazeči jsou 
velmi kvalitní a je z čeho vybírat.

 
Usnesení č. 1/18: 
Zastupitelstvo města Černovice schvaluje jako dodavatele studie 
na rekonstrukci sokolovny fi rmu A-Z eko ateliér s.r.o. Soběslav.
Schváleno 9 hlasy. Hlasování: pro 9 – proti 0 – zdržel se 0.
Poznámka: po skončení projednávání bodu č. 5 ode�el ze zasedání 
Ing. �lechta, počet přítomných členů zastupitelstva se tak sní�il na 8.
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Dotazy a různé po vyčerpání programu zasedání
a. Na základě dotazu p. Charváta informoval starosta o aktuálním postu-

pu ve věci rekonstrukce náměstí. Uvedl, že proběhla schůzka k inže-
nýrským sítím, projektová dokumentace na část elektro má být hotová 
do konce ledna, povrchy pak do konce února; proběhlo i zaměření ploch 
kolem kostela. Navíc je otázkou skutečná hloubka uložení plynovodního 
vedení, pokud by se v některých částech náměstí snižoval terén, může 
z toho tedy vyplynout i nutnost překládání plynového potrubí. Soutěžit 
dodavatele stavby by mělo být možné cca na konci 1. čtvrtletí, s výstav-
bou lze počítat v horizontu 2–3 let, protože stavební fi rmy mají již opět 
hodně zakázek a nikdo asi nedokáže začít stavět letos.

b. Na dotaz pí Šenoltové starosta informoval přítomné o průběhu pro-
hlídky objektu bývalého lihovaru a zastupitelstvo dále diskutovalo 
o možnosti jeho případné koupě. 

Poznámka: Usnesení č. 2/18 se a� do ukončení dra�by, veřejné soutě�e o nej-
výhodněj�í nabídku nebo jiného obdobného postupu nezpřístupňuje (§ 40 zák. 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozděj�ích předpisů). 
Po vyčerpání všech bodů programu starosta poděkoval přítomným 
za účast a v 17:41 hod zasedání ukončil.

Rekapitulace usnesení ze zasedání Zastupitelstva 
města Černovice konaného dne 7. února 2018

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení služebnosti na pozemcích 4959/1, 

4959/2 a 4959/22 v k.ú. Černovice u Tábora s fi rmou Česká telekomuni-
kační infrastruktura a.s.
• koupi pozemku p. č. 238/1 v k.ú. Černovice u Tábora za cenu 40,- Kč/m2

• opravu střechy kapličky ve Vlkosovicích dle nabídky p. Zdeňka Bůžka
• úpravu vozíků za auto na převoz hasičské stříkačky dle nabídky fi rmy 

VEZEKO za cenu 22.530,- Kč bez DPH za kus
• odpisový plán města Černovice na rok 2018
• poskytnutí dotací z Dotačního programu pro podporu činnosti mládeže 

ve městě Černovice na rok 2018 a uzavření veřejnoprávních smluv o po-
skytnutí dotace, žadatelům ve výši dle přílohy tohoto usnesení
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• vyřazení odepsaných pohledávek v celkové výši 182.385,- Kč a nevy-
zvednutých přeplatků v celkové výši 2.010,- Kč, dle přílohy tohoto usne-
sení, z podrozvahového účtu č. 905
• ZÁMĚR poskytnout část pozemku na chodníku před domem 
čp. 91 v Černovicích, Mariánské náměstí, o výměře cca 12 m2, jako vý-
půjčku pro provozování restaurační předzahrádky
• prodej pozemku p. č. 1478 v k.ú. Benešov, za cenu obvyklou 40,- Kč/m2,
• koupi části pozemku p. č. 47/2 v k.ú. Benešov, o výměře cca 11 m2, 

za cenu obvyklou 40,- Kč /m2

• prodej pozemku p.č. 16/2 v k.ú. Benešov, za cenu obvyklou 40,- Kč /m2

• prodej pozemku p. č. 12/3 a části pozemku p. č. 1469/27 o výměře cca 
275 m2 v k.ú. Benešov, za cenu obvyklou 40,- Kč /m2

• prodej části pozemku p. č. 1469/8 o výměře cca 110 m2 v k.ú. Benešov, 
za cenu obvyklou 40,- Kč /m2

• prodej pozemků p. č. 30/3 a 30/4 v k.ú. Benešov, za cenu obvyklou 
40,- Kč/m2

• koupi pozemků p. č. 1475/1 a 1475/2 v k.ú. Benešov, za cenu obvyklou 
40,- Kč /m2

• ZÁMĚR prodeje 2 částí pozemku 1473/2 v k.ú. Benešov o rozloze při-
bližně 52 a 78 m2

• ZÁMĚR pronájmu dvou částí pozemku p. č. 1310/1 v k.ú. Dobešov 
u Černovic
• ZÁMĚR pronájmu části pozemku 4946/1 v k.ú. Černovice u Tábora 

o výměře cca 42 m2

• schvaluje ZÁMĚR prodeje či pronájmu pozemku p. č. 5016/2 v k.ú. Čer-
novice u Tábora

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
• zprávu starosty o průběhu příprav rekonstrukce Mariánského náměstí
rozpočtová opatření č. 20 a č. 21

Zastupitelstvo města Černovice stanovuje:
• podmínky poskytování kompostérů takto: při vydání kompostéru za-

platí žadatel zálohu 500,- Kč, která bude po 5 letech použita na koupi 
kompostéru, popř. vrácena při vrácení nepoškozeného kompostéru zpět 
městu
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Zastupitelstvo města Černovice přesouvá:
• bod „Oprava parket v KD Dobešov“ na další zasedání

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje starostu:
• zajištěním dalších nabídek na výměnu rozhlasové ústředny místního 

rozhlasu města

Zastupitelstvo města Černovice ukládá starostovi:
• vyřešit zpevnění příjezdu k domu čp. 183 v Černovicích

Zastupitelstvo města Černovice neschvaluje:
• žádost Ing. Karla Nejedlého o prodej parcely na Lokálce č.1
• poskytnutí dotace na činnost Centra pro zdravotně postižené Kraje Vy-

sočina, o.p.s., na rok 2018

Zastupitelstvo města Černovice revokuje své usnesení č. 194/17 ze dne 
6. 12. 2017 tak, že usnesení zní takto: „Zastupitelstvo města Černovi-
ce schvaluje ZÁMĚR prodeje pozemků p. č. 30/3 a 30/4 v k.ú. Benešov, 
za podmínky odkoupení pozemků p. č. 1475/1 a 1475/2 v k.ú. Benešov 
městem Černovice.“

Střednědobý výhled rozpočtu na roky 2018–2020
Schváleno na zasedání zastupitelstva dne 5. 4. 2017

Dosavadní vývoj rozpočtových příjmů a výdajů
Město Černovice v minulých obdobích hospodařilo s rozpočty ve vý-
ších uvedených v tabulce. Konsolidované příjmy jsou uvedeny také. 

Za poslední roky (od změny RUD) došlo k ustálení příjmů a vývoj ne-
lze přesně odhadnout. Město Černovice má jen minimum možností zvýšit 
své příjmy v daňové části rozpočtu, nejpružnější nástroj pro navýšení pří-
jmů je daň z nemovitostí, lesní hospodářství a výše vodného a stočného. 
Jednorázově je možné navýšit příjem prodejem majetku. 

Rok Příjmy Konsolidované 
příjmy

Výdaje Konsolidované 
výdaje

saldo

2014 45.488.096,- 38.227.870,- 44.104.124,- 36.844.205,- + 1.383.664,-
2015 41.487.233,- 38.487.233,- 40.831.712,- 37.831.712,- + 655.520.,-
2016 38.234.928,- 38.234.928,- 33.567.425,- 33.567.400,- + 4.667.527,-
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Hospodaření města za poslední tři roky je pozitivní, vykazuje přebytky 
a vytváří tak rezervy pro větší investice v dalších letech. 

Zůstatek na účtech města byl k 1. 1. 2017 11.651.218,- Kč, včetně pro-
středků určených jako rezerva pro investice do vodovodu a kanalizace. 

Oddělení fi nancí pro obnovu V/K bylo schváleno zastupitelstvem měs-
ta Černovice na zasedání dne 27. 1. 2016, společně s navýšením vodného 
a stočného na celkovou cenu 32+32 Kč vodné + stočné vč. DPH. 
Účet pro vodní investice měl k 1. 1. zůstatek 1.162.089,- Kč. Cíle sta-

novené ve strategii rozvoje vodovodů a kanalizací se na straně příjmů 
podařilo dosáhnout. Očekávaný příjem z vodného a stočného byl za rok 
2016 4.881.920,- Kč, po odečtení mandatorních nákladů (provozovatel-
ská smlouva s fi rmou Vodak Humpolec s.r.o. 2.019.220,- Kč) byl očeká-
vaný zůstatek na investice a opravy 2.862.700,-. Reálný stav příjmů za 
vodné a stočné vykázal přebytek 3.041.948,- Kč při celkovém výběru 
5.061.168,-. 

Bez započtení prostředků na obnovu vodovodu a kanalizace (cca 
3.000.000) má město možnost každý rok investovat cca 8,5 milionu Kč. 
V roce 2017 totiž došlo k výraznému navýšení státního příspěvku na vý-
kon opatrovnictví ve výši cca 1,8 milionu Kč. Budoucnost tohoto příspěv-
ku není jistá, i když změny avizovány nejsou. 

Plánované investice města v dalších letech 
a nutné infrastrukturní výdaje
Město má databázi záměrů, ke kterým postupně připravuje projektové 
dokumentace k realizaci. 
Část investic byla schválena v rozpočtu na rok 2017.

Výdaj v roce 2017 Částka
Nákup lesního traktoru 1.800.000,-
Rekonstrukce vodovodu ve Stříteži 2.400.000,-
Vodojem Střítež 600.000,-
Vystrojení vrtu Benešov 300.000,-
Rozšíření parcel pro RD Lokálka (6 parcel) 1.000.000,-
Investice do zefektivnění ČOV Černovice 1.000.000,-
Oprava kostela v Dobešově 400.000,-
Oprava střechy na bývalé škole v Benešově 285.000,-
Koupě Sokolovny 3.000.000,-
Oprava střechy na Sokolovně 1.800.000,-
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Rekonstrukce VO v Benešově nebo ve Svatavě 465.000,-
Bezbariérový přístup do budovy úřadu 320.000,-
Splátka úvěru 2.522.737,-

Není zahrnuta nejdůležitější akce, původně plánována na rok 2017 – re-
konstrukce Mariánského náměstí. Projekt nemá zatím platné stavební po-
volení z důvodu odvolání jednoho z účastníků řízení a není jisté, kdy se 
povolení podaří získat. 

Rozpočet na rok 2017 je schválen jako schodkový, s návrhem fi nanco-
vání ve výši 4.522.737,- Kč. Tyto peníze se vezmou z rezervy na účtech 
města. 

Seznam záměrů a důležitých investic (u projektů, kde to je možné, je 
uvedena předpokládaná cena)

Projekt Výše nákladů (v případě 
očekávaných(!) použití 
dotací je v závorce uve-

dena výše dotace)
Rekonstrukce Mariánského náměstí, včetně sítí 22.000.000,-
Rekonstrukce vodovodní sítě v oblasti pramenišť a připoje-
ní zdroje Střítež

15.000.000,- (75 %)

Další etapy rekonstrukce Sokolovny – zateplení, fasáda, vý-
měna topení, stavební úpravy dispozic, úprava hospody, zá-
zemí pro účinkující atd..

12.000.000,- (max. 20 %)

Oprava Nádražní ulice, včetně sítí 4.500.000,-
Úprava kina 3.000.000,- 
Demolice budov z jižní strany kostela 2.000.000,-
Oprava chodníků ve Svatavské ulici 2.000.000,-
Rozšíření parcel pro RD na Lokálce – III. etapa 1.000.000,-
Oprava domu č.p. 149 – sociální bydlení
Navýšení počtu obecních bytů 17.000.000,- (85 %)
Kanalizace Dobešov 15.000.000,- (75 %)
Kulturní a sportovní zázemí v Dobešově 2.000.000,-
Oprava domu v Ozdravovně 1.500.000,-
Vestavba nových učeben a zbudování výtahu v ZŠ 22.000.000,- (80 %)
Rekonstrukce střechy na ZŠ 3.000.000,-
Příprava zázemí pro výrobu či výrobní zóny

Výčet nutných investic není rozhodně konečný a nezahrnuje běžné 
opravy či úpravy, přepodkládané náklady na projekční práce (které jsou 
nezanedbatelné) a zcela jistě projde úpravami během let, na které je roz-
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počtový výhled sestavován. Významnou, ale nezmíněnou složkou jsou 
opravy silnic – ty jsou navázané na plánované opravy vodovodů a kanali-
zací a měly by jít vždy v souladu s těmito investicemi. 

SWOT analýza města
Silné stránky Slabé stránky
- dostatek prostoru pro rozvoj
- neporušená krajina, při správném hospo-
daření s dostatkem vlastních vodních zdro-
jů
- dobrá fi nanční kondice města, jak po 
stránce rezerv, tak po stránce běžných vý-
dajů
- nízká zadluženost
- poměrně velké množství lesů, generují-
cích jistý příjem
- nízká nezaměstnanost

- Špatná demografi cká situace, trvalý úby-
tek obyvatel
- úbytek služeb, zásadních pro obyvatele – 
lékař, lékárna
- mnoho budov a objektů, vyžadujících re-
konstrukci nebo investice
- chybějící kvalitní dopravní dostupnost 
pro průmyslovou výrobu
- chybějící průmyslová zóna nebo možnost 
rozvoje průmyslu a výroby
- jednostranná orientace zaměstnanosti

Příležitosti Hrozby
- změnit demografi ckou situaci – vytvořit 
zázemí pro mladé rodiny a otočit demogra-
fi cký vývoj
- zajistit výrobní kapacity města pro posí-
lení možnosti zaměstnání
- zlepšit atraktivitu města pro turismus 
a podpořit tak podnikání
- oprava Sokolovny výrazně změní mož-
nosti kultury města 
- efektivní systém zásobování vodou 
a správné nastavení ceny vodného a stoč-
ného zvýší možnosti oprav a investic do 
vodohospodářských staveb
- prodej nebo PPP projekt na rekonstruk-
ci bývalé školky a její přestavbu na byty 
může přitáhnout do města mladé rodiny
- pozemkové úpravy umožní lepší hospo-
daření v krajině a rozvojové plochy města

- klimatické změny ovlivní vydatnost 
a kvalitu vodních zdrojů
- úbytek obyvatel bude dále pokračovat, 
což povede k dalšímu útlumu služeb, ob-
chodu i například školství
- významní zaměstnavatelé v Černovicích 
omezí počet zaměstnanců
- město nedokáže fi nancovat zásadní infra-
strukturní projekty, zejména do vodovodů 
a kanalizací, a současný zhoršující se stav 
bude pokračovat.

Jako zásadní příležitost, hrozbu i výzvu vidíme demografi ckou situaci. 
Vývoj počtu obyvatel za poslední roky je velmi nepříznivý, stejně tak de-
mografi cká struktura. Opatření pro změnu tohoto vývoje jsou komplexní, 
nelze je vyřešit jednorázovou akcí. 
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Vývoj obyvatelstva od roku 2000–2015

1: Počet obyvatel 2000�2015 (zdroj: czso.cz)

2: Narození a zemřelí 2000� 2015 (zdroj: czso.cz)

Od roku 2000 počet obyvatel vytrvale klesá. V roce 2000 to také bylo 
naposledy, co jsme měli více dětí do 15 let, než seniorů nad 65 let. Trend 
pokračuje a k 1. 1. 2017 má město Černovice přesně 1700 obyvatel. 
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Úbytek obyvatel má zásadní a negativní efekty pro celé město. Jak je vi-
dět, křivky narozených a zemřelých občanů mají velmi podobný průběh.

3: Přirozený a migrační přírůstek v letech 2000�2015 (zdroj: www.czso.cz)

Při srovnání migračního a přirozeného přírůstku či úbytku je vidět, že 
zásadní vliv má migrace, tedy stěhování do či z města Černovice. Přiroze-
ný přírůstek je stabilně záporný (tedy přirozený úbytek), zatímco migrace 
vůbec s tímto vývojem nekoreluje. 
Pozn.: Bohu�el, v datech českého statistického úřadu jsou chyby, jak uka-
zují výsledky. V datech, která obsahují údaj o věkových kategoriích a v da-
tech o migraci jsou rozdíly v řádu jednotlivců. Nejsem schopen rozli�it, 
který údaj je správný. Pro analýzu vývoje i nepřesná data mohou slou�it. 

Rozpočtový výhled na roky 2018–2021
Město Černovice očekává uhrazení původního dluhu z roku 2012 na 

stavbu ZTV pro rodinné domy (Lokálka) v roce 2017. 
Na rekonstrukci Mariánského náměstí plánuje vzít město úvěr ve výši 

20 milionů Kč, splatný po dobu 15 let. Dluhové zatížení města bude únos-
né, ale další zadlužení obtížné. Dle nabídek bank je nutno počítat se splát-
kou ve výši cca 2 milionů Kč ročně po dobu 15 let. O tuto sumu se sníží 
každoroční možné investice. Výše celkových investičních výdajů mimo 
vodovody a kanalizace je stanovena na 7,5 milionu Kč, se zachováním re-
zervy na další výdaje. 

V rozpočtovém výhledu dostává prioritu rekonstrukce Mariánského ná-
městí a na druhém místě rekonstrukce Sokolovny. Oba dva záměry mají 
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cíl zvýšit úroveň života ve městě a vytvořit tak město atraktivnější – po-
sílit pozitivní image města. Náměstí je přirozeným centrem a jeho rekon-
strukce by mohla mít pozitivní dopad i bez dalších opatření. 

U rekonstrukce Sokolovny je žádoucí dále s tímto objektem pracovat 
a vytvořit v něm kulturní centrum nejen stavem budovy, ale také nabíd-
kou kulturních případně sportovních akcí. V souvislosti s tímto plánem 
bude nutné v rozpočtu navýšit prostředky na kulturu, v ideálním případě 
i vytvořit pracovní místo pro člověka, který bude tyto záležitosti pro měs-
to jako celek řešit.

Vzhledem k nákladům jak investičním, tak provozním se nevyplatí 
zbourat budovu kina. Roční náklady na provoz a vytápění jsou kolem 20 
tisíc Kč. Úpravy dispozic kina se také nevyplatí, vestavba na půdě je příliš 
náročná (znamenala by výměnu celé střechy). Jako optimální se jeví va-
rianta kino zachovat, opravit fasádu a krytinu, uvnitř provést úpravy sálu 
jen ve smyslu vylepšení hlediště i jeviště (možné realizovat průběžně), 
úprava zázemí a používat kino pro občasná divadla či promítání fi lmů. 

Investice do ZŠ je další z případů, jak konkurovat ostatním obcím v na-
bídce služeb. Aktuálně vypsané projekty v IROPu chtějí využít prakticky 
všechny školy v okolí a tak tato investice je spíše udržením kroku s ostat-
ními, než posunem vpřed. Ale protože pro někoho může být i úroveň ško-
ly rozhodujícím faktorem pro to, zda chce ve městě žít, je nutné tyto in-
vestice realizovat. 

Město má a pravděpodobně až do roku 2020 bude mít k dispozici po-
zemky pro stavbu rodinných domů. Aktuální stav jsou 3 volné, v roce 
2017 by mělo přibýt dalších 6 a na rok 2020 je v plánu další příprava 4-5 
dalších pozemků ve III. etapě Lokálky. 

Další příležitostí je vybudování 8 nových bytů v bývalé MŠ. V případě 
úspěchu dotace lze zahájit práce už v roce 2018, s postupným fi nancováním. 

Pokud dojde k souběhu více náročných projektů, jako je současná 
úprava ZŠ na nové učebny a zároveň bude město realizovat vestav-
bu bytů do MŠ, přestože jde o projekty s 85% dotací, bude nutné vzít 
krátkodobý úvěr pro překlenutí období od zahájení prací do zpětného 
proplacení dotace. Je také nutné počítat se spoluúčastí. 

Projekt na nové učebny ve škole je daleko méně časově variabilní, pro-
tože musí koordinovat realizaci se školním rokem a výukou. Naproti tomu 
stavba bytů v MŠ je vysoce variabilní a je možné práce zahájit tak, aby 
začaly na podzim 2018 a probíhaly během roku 2019. 
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Tabulka uvádí očekávané výdaje města BEZ ZAPOČTENÝCH DOTA-
CÍ. Pouze přímý rozpočtový dopad. Kde je realizace závislá na získání 
dotace, je seznam investic seřazen podle klesající priority. 

2018
Výdaj/investice komentář
Splátka úvěru náměstí 2.000.000,- Práce na náměstí by měly v roce 

2018 probíhat, nebo, v ideálním pří-
padě, být dokončeny

Rekonstrukce Sokolovny – II. 
etapa

2.000.000,- Bezpodmínečně je nutné udělat re-
konstrukci otopné soustavy a budo-
vu zateplit. 

1. Byty v bývalé MŠ 3.000.000,- Velmi hrubý odhad spoluúčasti
2. Vestavba základní škola 4.500.000,- Spolu s vestavbou je nutné vyře-

šit opravu střechy a spolufi nancovat 
projekt, realizovaný z dotace.

3. Rekonstrukce Svatavské ulice 2.000.000,-
Vodovod/kanalizace Mariánské 
náměstí

3.000.000,- Realizováno z prostředků vodního 
hospodářství

2019
Splátka úvěru náměstí 2.000.000,- Až do roku 2032 mandatorní výdaj.
Rekonstrukce Sokolovny – III. 
etapa

1.000.000,- Úpravy interiérů, akustika, rozvody 
el. A data.

Rekonstrukce Nádražní ulice 2.000.000,- Pokud nebude realizováno dříve 
díky dotaci

Rekonstrukce vodovodu a kanali-
zace v Nádražní ulici

2.000.000,- Realizováno z prostředků vodního 
hospodářství

Realizace projektu na posílení 
vodních zdrojů v Černovicích, 
případně kanalizace Dobešov

2.000.000,- Pokud bude získána dotace, mělo by 
město realizovat alespoň jeden pro-
jekt. Očekávaný podíl města je cca 
15%, náklady každého projektu asi 
15 milionů Kč. Pokud by byla získá-
na dotace na oba dva, je možné uva-
žovat o využití rezerv mimo pro-
středky vodního hospodářství.

2020
Splátka úvěru náměstí 2.000.000,- Až do roku 2032 mandatorní výdaj.
Rekonstrukce Svatavské ulice 2.000.000,-
Pozemky pro RD – III. etapa 1.500.000,-
Vodovod a kanalizace pro další 
pozemky pro RD

3.000.000,- Náklady budou zpočátku velké, je 
nutné vybudovat napojení na součas-
nou síť, v dalších letech už menší. 



16

Blíží se termín splatnosti místních poplatků

Připomínáme občanům, že termín pro zaplacení místních poplatků (tzv. 
poplatek za odpad, poplatek ze psů) je do konce měsíce března 2018.  
Sazba poplatků je stejná jako v loňském roce: 

• Poplatek za odpad činí 580,- Kč/osobu (popř. za trvale neobydlený ob-
jekt) a lze jej rozložit do 3 splátek, splatných ke dni 31. 3., 31. 7. a 30. 11.

• Poplatek ze psů činí 

v rodinném domku v Černovicích
za prvního psa 200,- Kč

za druhého a každého 
dalšího psa téhož držitele 250,- Kč

v rodinném domku v ostatních 
místních částech za každého psa 100,- Kč

v bytovém domě
za prvního psa 350,- Kč
za druhého a každého 
dalšího psa téhož držitele 500,- Kč

je-li držitelem psa poživatel in-
validního, starobního, vdovského 
nebo vdoveckého důchodu, který 
je jeho jediným zdrojem příjmu, 
anebo poživatel sirotčího důchodu

za prvního psa 50,- Kč

za druhého a každého 
dalšího psa téhož držitele 75,- Kč

Způsob platby: Poplatky lze uhradit v hotovosti v podatelně Městské-
ho úřadu Černovice (Po a St 7–11, 12–16:30, Út 7–11, 12–15:30, Čt 7-12, 
Pá 7-11, 12-14 hod), anebo zaplatit převodem na účet města Černovice č. 
248953980/0300; variabilní symbol: 1340 pro poplatek za odpad, nebo 
1341 pro poplatek ze psů; specifi cký symbol: číslo přidělené poplatníkovi 
(přiděleno v minulosti, možno zjistit/obdržet nové na MěÚ).

Bližší informace vám rádi poskytneme na MěÚ Černovice, tel. 
565 492 102, e-mail posta@mestocernovice.cz, nebo na www.mestocer-
novice.cz .

Mgr. Jarmila Kořínková, tajemnice MěÚ Černovice



17

Upozornění pro nájemce hrobových míst

Povinností nájemce hrobového místa je oznámit každé pohřbení či 
uložení urny do hrobu. Toto oznámení lze učinit na matrice MěÚ Čer-
novice, tel. 565 492 102, e-mail: posta@mestocernovice.cz . Můžete zde 
také vyřídit zaplacení nájemného za hrobové místo a prodloužit nájem či 
přepsat hrob na jiného nájemce (např. po úmrtí předchozího nájemce hro-
bového místa). Smlouva o nájmu hrobového místa se uzavírá na dobu 10 
let, cena za nájem a služby s ním spojené je za běžný jednohrob 10,- Kč/
rok, dvojhrob 20,- Kč/rok, trojhrob 30,- Kč/rok, hrobka 8,- Kč/m2 a rok. 
Další informace můžete získat na výše uvedených kontaktech.

Mgr. Jarmila Kořínková, tajemnice MěÚ Černovice

VOLBA PREZIDENTA ČESKÉ REPUBLIKY
výsledky za město Černovice

-
Okrsky Voliči

v sezna-
mu

Vyd.
obál-

ky

Volební
účast 
v %

Ode-
vzdané
obálky

Platné
hlasy

% plat-
ných
hlasů

po-
čet zprac. v %

1. kolo 3 3 100,00 1 409 879 62,38 879 866 98,52
2. kolo 3 3 100,00 1 400 913 65,21 913 907 99,34

Kandidát Navrhující
strana

Politická
příslušnost

1. kolo 2. kolo

č. příjmení, jméno, 
tituly hlasy % hlasy %

1 Topolánek Mirek Ing. Senátoři BEZPP 26 3,00 X X
2 Horáček Michal Mgr. 

Ph.D.
Občan BEZPP 64 7,39 X X

3 Fischer Pavel Mgr. Senátoři BEZPP 73 8,42 X X
4 Hynek Jiří RNDr. Poslanci REAL 10 1,15 X X
5 Hannig Petr Mgr. Poslanci Rozumní 8 0,92 X X
6 Kulhánek Vratislav Ing. 

Dr. h. c.
Poslanci ODA 9 1,03 X X

*7 Zeman Miloš Ing. Občan SPO 374 43,18 483 53,25
8 Hilšer Marek MUDr. 

Bc. Ph.D.
Senátoři BEZPP 85 9,81 X X

+9 Drahoš Jiří prof. Ing. 
DrSc., dr. h. c.

Občan BEZPP 217 25,05 424 46,74

+) postupující kandidát *) zvolený kandidát  Zdroj: Český statistický úřad



18

Nový správce farnosti

Od 1. září 2017 jsem byl ustanoven jako nový duchovní správce farnos-
ti Černovice, Křeč, Věžná a Choustník. Dovolte mi proto, abych se vám 
krátce představil.

Pocházím ze Slovenska, z Košic. Narodil jsem se před 43 lety rodičům 
Janovi a Evě roz. Hoškové. Mám dvě sestry. Po ukončení základní školy 
jsem se vyučil číšníkem. Po tříleté číšnické praxi jsem nastoupil na ná-
hradní civilní službu jako charitativní pracovník ve slovenské Katolické 
charitě v Košicích. Během této doby jsem díky svědectví života křesťa-
nů dostal od Pána dar víry. Proto jsem cítil, že bych mu za tento dar měl 
poděkovat službou Pánu Bohu a lidem v církvi jako řeholník a kněz. V té 
době jsem slyšel o veliké osobnosti našeho kraje, panu opatovi Vítu Bo-
humilu Tajovském (opatovi želivského kláštera premonstrátů), proto jsem 
se rozhodl vstoupit do kláštera v Želivě.

V roce 1995 jsem nastoupil do noviciátu. Slavnými sliby jsem se ode-
vzdal Pánu do služby a společenství bratří v Želivě na svátek sv. Augus-
tina v r. 1999. Mezitím jsem absolvoval teologická studia na Slovensku 
v Teologickém institutu v Badíně, nedaleko Banské Bystrice. Studia jsem 
ukončil v r. 2002. Jáhenské svěcení jsem přijal z rukou tehdejšího králo-
véhradeckého biskupa Mons. Dominika Duky O. P. v r. 2001 v Želivě. 
Kněžské svěcení jsem pak přijal 15. 6. 2002 v katedrále sv. Alžběty v Ko-
šicích z rukou Mons. kardinála J. Tomka – emeritního prefekta kongrega-
ce pro evangelizaci národů.

Do r. 2004 jsem působil jako kaplan v Želivě a pak 11 let jako adminis-
trátor farnosti Nový Rychnov, Dušejov a Vyskytná. Mezitím jsem ještě 5 
let spravoval farnost Zachotín. V létě 2012 jsem se spolu se současným 
opatem zúčastnil Generální kapituly premonstrátského řádu v De Peree 
– USA jako delegát administrátora kláštera. Generální kapitula je celo-
světové setkání zástupců našich klášterů ze všech koutů světa. Byla to 
zajímavá zkušenost. V letech 2011 až 2013 jsem působil i v opatské radě 
našeho kláštera. Od r. 2015 jsem dva roky působil v Počátkách, Častrově 
a Žirovnici.

V Novém Rychnově jsem působil 11 let a byl jsem tam šťastný. Do Počá-
tek jsem byl ustanoven, protože jsem chtěl změnu – vybral jsem si je sám. 
Nyní jsem v Černovicích a doufám, že se mi u vás bude líbit. Jsem rád, 
že vás budu moci doprovázet na vašich životních cestách, prožívat s vámi 
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dobré i zlé, co nám život přináší. Nedělám rozdíly v jednání s lidmi, jestli 
někdo chodí nebo nechodí do kostela. Vždy jsem se snažil každému uká-
zat lidský přístup. Chci tady být pro všechny, kdo o to budou stát.

P. Mgr. Augustín Ján Grambal, O. Praem.

Černovice v roce 1948

Již několik měsíců píšeme letopočet zakončený osmičkou, tedy letopo-
čet, který historicky v našich dějinách přinášel nečekané a někdy i tragic-
ké události a mnohdy změnil dramaticky životy našich předků.

Pojďme se společně podívat do naší kroniky na jeden takový „osmičko-
vý rok“, na rok bouřlivých událostí, které určily další směřování celé naší 
republiky, tedy na rok 1948. Ani Černovice nestály mimo toto dění. 

25. února v den, kdy president republiky Dr. Edvard Beneš přijmul de-
misi ministrů a zároveň pověřil Klementa Gottwalda sestavením nové 
vlády, se u nás večer sešel akční výbor národní fronty (NF) složený ze zá-
stupců KSČ, příslušníků odborové organizace, Sokola, partyzánů a hasi-
čů. Usnesl se na vyloučení některých dosavadních členů místního národ-
ního výboru (MNV) a současně sestavil nové jeho složení. Předsedou byl 
zvolen Karel Voráček, člen KSČ. V obci se sestavila také Lidová milice 
(ozbrojený sbor dělníků, rolníků, příslušníků KSČ). Dodatečně se sesta-
vují také akční výbory ve všech organizacích pracujících ve městě, v So-
kole, v hasičském sboru a v podnicích. A nastávají další velké změny. 

Do kožedělného závodu bratří Schönbachů a stavitelství Josefa Petra se 
zavádí národní správa. Prvními národními správci jsou jmenováni občané 
E. Tipmann a Václav Bunda. Závod Schönbachů přechází do Národního 
podniku gumárenského a kožedělného Zlín a později se stává jedním ze 
závodů národního podniku KOZAK Klatovy. Stavební fi rma je zařazena 
do Československých stavebních závodů, správy Sezimovo Ústí, později 
Havlíčkův Brod. 

Současně je v březnu znárodněno Železářství Pavla Janečka a je zařa-
zeno do národního podniku Kovomat. Komisionářství obilí Františka Pi-
voňky je převedeno na Hospodářské družstvo a rovněž tak i obchod s do-
bytkem. Tak vzal v obci svůj počátek socialistický obchod, napsal tehdejší 
kronikář. 
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V měsíci březnu umírá František Koželuch, předseda a zakladatel orga-
nizace KSČ v Černovicích a první předseda MNV v obci. Je pohřben na 
místním hřbitově za veliké účasti občanů, u kterých byl oblíben pro svou 
přímost, čestnost, nezištnost a skutečné sociálního cítění. 

Tradiční oslava Svátku práce se koná jako okresní slavnost v Kameni-
ci nad Lipou. Oslavy Slovanského bratrství v Mnichu se účastní ve dnech 
22. a 23. května ministr obrany generál Ludvík Svoboda. Mezitím je vy-
hlášena nová Ústava ČR a za odstoupivšího presidenta republiky E. Bene-
še je zvolen presidentem Klement Gottwald. 

Koncem května se konají volby do Národního shromáždění. Národní 
Fronta předkládá voličům jednotnou kandidátku, na které společně kandi-
dují všechny politické strany. Volby probíhají podle volebních krajů. Naše 
obec byla zařazena do kraje Táborského. Pro kandidátku NF hlasovala 
96 % zúčastněných voličů. 

Koncem června a začátkem července se konal v Praze Všesokolský slet, 
na který se bratři a sestry pilně připravovali. Slet byl úspěšný, přesto že 
někteří jedinci se snažili sokolskou slavnost rušit provokacemi. 

6. září zemřel v Sezimově Ústí bývalý president Dr. E. Beneš. Toho 
dne v Černovicích vypukl ve Vodní ulici požár zemědělské usedlosti, kte-
rý způsobil velkou škodu, protože byl pozdě zpozorován a většina úrody 
byla již uskladněna na sýpce. 

V průběhu roku byla prováděna nová pozemková reforma, která se týkala 
půdy, na které majitel nehospodařil, a byla v dlouholetých nájmech. Dále pak 
půdy hospodářských organizací, církví a zemědělců s půdou nad 50 ha. 

Byla dokončena elektrifi kace osad Stružky a Rytova a tak si jejich obyva-
telé v září prvně posvítili jinak než petrolejkou, či svíčkami. Z osady Rytov 
si také mohli zatelefonovat, když k nim byla zřízena telefonní linka. 

Během celého roku se pracovalo na rozšíření prameniště městského vo-
dovodu. Je vybudována nová pramenná sběrna na 10 m3 a voda je z no-
vého prameniště vedena 300 metrovým litinovým potrubím do starého 
přívodního řádu pod starým vodojemem. Byl získán vodní zdroj o prů-
měrné vydatnosti 3 l/s. Náklady na tuto investici se pohybovaly okolo 1 
milionu Kčs. 

V říjnu zakoupil MNV sanitní vůz Škoda 1100 pro záchrannou službu. 
24. listopadu byla zřízena Lidová osvětová škola, která v zimních měsí-
cích pořádala pravidelné přednášky se zemědělskou tématikou, z literatu-
ry, zeměpisu, dějepisu, účetnictví a kurzy výuky ruského jazyka. 
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V naší obci byl také proveden soupis živností, který k 10. 3. čítal 110 
různých, ať výrobních, či obchodních živností. Dětským domovem byl 
také založen park v prostoru v Hati kolem pavilónů a ovocný sad. 

Koncem roku se začínají organizovat tak zvané komunální podniky. 
Jsou to podniky orgánů lidové správy – MNV, ONV a KNV. Komunál-
ní podniky mají sdružit do svých řad drobnější podniky průmyslové a ře-
meslnické. 

Po únorových událostech, nespokojeno vzniklými poměry, také odešlo 
ilegálně do zahraničí několik našich občanů. Byli to v prvé řadě majitelé 
kožedělného podniku bratři Václav a Rudolf Schönbachovi a dále něko-
lik mladíků. Podle rozhodnutí soudu byl jim všem zabaven zde zanecha-
ný majetek. 

Toto jsou ve stručnosti události roku 1948, tak jak jsou popsány ve zdej-
ší kronice „osmičkového“ roku, který změnil významně život občanů naší 
obce na další léta.

R. Vilímková

Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
Ferrante E. – Příběh těch, co odcházejí, a těch, kteří zůstanou
McGuire I. – Severní vody
Riley L. – Sestra bouře
Riley L. – Sedm sester
Górecki W. – Přípitek předkům
Nezbeda O. – Průvodce smrtelníka
Marrtin G. – Střet králů
Martin G. – Hra o trůny
Dvořák O., Pepson J. – Skrytá krása Čech
Kubátová T. – Síťovky
Čepelka M. – Nebožtík na rynku
Soukupová P. – Nejlepší pro všechny
Lagercrantz D. – Muž, který hledal svůj stín
Klvaňa T. – Možná přijde i diktátor
Perumov N. – Letopisy zlomu
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Hurdová V. – Krkavčí matka?
Soukupová P. – Kdo zabil Snížka?
Sedláčková A. – Každý něco tají
Vondruška V. – Husitská epopej
DeWitt A. – Dlouhé noci v cizím světě
Krautschneider R. – Co přinesly vlny a odvál vítr
Kmenta J. – Boss Babiš
Tejkalová J. – 55+
Kold J. B. – Zimní muži
Pačutová I. – Vykupitel duší
Herynek P. – Vánoční ozdoby s láskou tvořené
Špačková L. – Pánbu vám to vrátí na dětech
Meekhof K. – Knížka pro vdovy
Trojan B. – Jsme každý jinde
Uzel R., Kovářová D. – Jak se žije padesátkám
Janáčková L. – Ač máš eReSku, nepropadej stesku
Havel V. – Hry
Šárková D. – Horal(ka)
Ansorge A. – Doživotní volnosti
McCammon R. – Čarodějnice z Fount Royal
Orlev U. – Běž, chlapče, běž
Ouředník P. – Antialkorán
Hnízdil J. – Příběhy obyčejného uzdravení
Javořická V. – Rozkvetlý suchopár
Odoul M. – Řekni mi, kde tě bolí, a já ti řeknu proč
Čepelka M. – Nebožtík na rynku
Milfaitová B. – Nebát se přát si
Sabina K. – Novely
Hasmann G. – Romantičtí Habsburkové

Pro děti
Mizielinští A., D. – Pod vodou
Wohlleben P. – Slyšíš, jak mluví stromy?
Hart C. – Nepřemožitelní , Příšera z ostružiní
Hart C. – Nepřemožitelní, Prasečí průšvih
Russellová R. – Maxovy trable
Pilkey D. – Kapitán Bombarďák
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Upozornění zastupitelům

Vážení zastupitelé, od příštího čísla zpravodaje Černovicko, bude-
te moci své připomínky a názory uveřejňovat v rozsahu jedné strany 
formátu A5, tj. 2450 znaků. Chceme zabránit tomu, aby redakce byla 
obviňována z cenzury a z nedemokratických postojů. 

Redakce Černovicka 

Demokracie

Demokracie je forma vlády, kterou svobodný lid vykonává státní moc. 
Vykonává ji přímo například referendem, nebo nepřímo prostřednictvím 
volených zástupců v zastupitelských orgánech. Demokracie je odvozena 
od řeckých slov démos - svobodný člověk a kratos - vládnout. Každý ob-
čan má právo volit a může být také volen. Tato práva jsou chráněna ústa-
vou. Nejrozšířenější formou demokracie, která je i u nás, je parlament-
ní demokracie. Občany representuje parlament, který má zákonodárnou 
moc a kterému je také podřízena a odpovědna státní administrativa, což je 
vláda. Tato parlamentní demokracie je založena na volné soutěži politic-
kých stran, které prezentují své názory, pohled na svět a ucházejí se o hla-
sy voličů. Politické strany mají dva hlavní proudy. Jeden je levicový, jsou 
to demokraté, sociální demokraté, laubouristé atd., druhý je pravicový re-
prezentovaný konzervativci, republikány, křesťanskými demokraty apod. 
Ani o jednom proudu se nedá říci, že je lepší a ten druhý horší. Střídají se 
v různých intervalech ve vládnutí. Sociální demokraté zpravidla více roz-
dávají z nahospodařených prostředků, projídají vlastně budoucnost, ale li-
dem se však v daném okamžiku žije lépe. Naopak konzervativní strany 
spíše šetří a investují prostředky do budoucnosti s vidinou lepšího života 
budoucích generací. Státy s dlouhou demokratickou historií patří k nejbo-
hatším státům světa. Demokracie je nejsložitější a nejzdlouhavější způsob 
vládnutí. Má svá velká úskalí a není vždy samozřejmostí. Vše dlouho trvá 
při vytváření vlád, při přijímání zákonů, jsme svědky politického hašte-
ření, korupčních skandálů atd. Pro občany se svými běžnými starostmi 
je to vyčerpávající, únavné až nesnesitelné, jsou prostě znechuceni poli-
tikou. Zdánlivě to vypadá na selhání systému, což není pravda, protože 
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je to selhání jednotlivců a ne principu. Lidé začnou dávat přednost před 
osvědčenými demokratickými stranami populistickým a extrémistickým 
stranám. Tyto strany slibují jednoduchá, laciná a rychlá řešení, krásnou 
budoucnost a jsou také často nesnášenlivé k části společnosti. Po jejich 
zvolení však může postupně docházet k omezování lidských práv, která 
jsou rovněž základem ústavního pořádku demokratického státu. Své opo-
nenty postupně odstraní z politického, posléze z veřejného života, začnou 
je perzekuovat, věznit, internovat do pracovních táborů a v krajních pří-
padech i vraždit. Je pak velice obtížné takovou totalitní vládu svrhnout, 
když se navíc opírá o policii, justici a armádu, a nastolit opět svobodnou 
vládu lidu – demokracii. Dokladem toho mohou být i naše historické zku-
šenosti u nás v Evropě ve dvacátém století.

 Mezi základní lidská práva patří i svoboda slova, kterou v Černovicích 
průkazně potlačuje jak starosta, tak redakční rada tím, že mi nezveřejni-
li mé články v Černovicku. Tuto problematiku upravuje i tiskový zákon, 
který ukládá povinnost poskytnout prostor pro uveřejnění názorů v obec-
ních periodikách i opozičním zastupitelům. Vychází nerespektování této 
povinnosti z neznalosti zákona, nebo z jeho ignorování? Spíše to druhé, 
když si uvědomíme, že naše město zaměstnává také právníka. Nejsem 
však jediný, komu bylo odepřeno právo publikovat ve zpravodaji. Zato 
články opačného charakteru publikovány jsou. Proč to asi tak je? Vím, že 
nejsem dobrý řečník, ani můj písemný projev není na takové úrovni, jak 
bych si přál. Je to však dobrý způsob jak se kriticky vyjadřovat a upozor-
ňovat na nedobrou situaci v Černovicích. Nedělám to rád, ani mě to netěší. 
Náměty a reakce jsou především od mých spoluobčanů, s kterými hovo-
řím a probírám černovickou situaci. Lidé si nechtějí stěžovat na veřejnos-
ti, ale chtějí, aby je někdo vyslechl. Tak píšu o věcech, které nás společně 
trápí a které bychom chtěli změnit. Bohužel se tyto názory nelíbí a ne-
smějí se proto prezentovat v našem zpravodaji. Tiskový zákon Černovice 
porušují i v dalších věcech. Chybí třeba označení ve zpravodaji „periodic-
ký tisk územního samosprávného celku“, ale to nejsou tak podstatné věci. 
To, o čem píši, jsou především názory spoluobčanů, s kterými hovořím 
o problémech, které nás pálí. Už jsem několikrát uvedl, že své názory ni-
komu nevnucuji, nemám totiž patent na rozum. Trvám však na jejich pre-
zentaci v našem zpravodaji. Jsem bezpochyby opoziční zastupitel, musím 
jím být, když Černovice nemají žádný koncept ani výhled do budoucnosti. 
Jednání obce je zbrklé a chaotické.
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Demokracie je vrcholem vládnutí i se svými neduhy. Dodnes nikdo ne-
vymyslel nic lepšího. Svoboda člověka zaručená a chráněná demokracií 
je největším výdobytkem lidstva. Chraňme si proto demokracii i v našem 
nejbližším okolí.

Petr Kovanda

Jaroslava Bucaciucová, 2. 3. 1958 
– životní výročí 60 let

– v roce 1994 přišla společně s další-
mi děvčaty na chuť černovickému fot-
balu v založeném mužstvu žen, v jehož 
kolektivu oblékala červeno-modrý fot-
balový dres plných šest let. Jarka mnoho-
kráte nastoupila proti místním podnikate-
lům, hrála na hříšti v Obratani, v Deštné, 
Načeradci, Řepči, Ratibořských Horách 
a dalších místech 
– ještě v prosinci 2017 nastoupila v tělo-
cvičně ZŠ s chrániči, maskou a rukavice-
mi v brance za tým zaměstnanců školy ve 

fl orbalovém utkání proti místním žákům
– dlouhá léta vypomáhá s pořadatelstvím při mistrovských utkání „A“ 
mužstva dospělých fotbalistů v domácím prostředí
– s kamarádkou Miloslavou Studenou na hřišti zajišťují pravidelné lo-
sování věcné tomboly z prodaných vstupenek výhercům z řad zúčastně-
ných diváků 

Jménem fotbalového oddílu srdečně blahopřejeme k významnému �ivotní-
mu výročí s poděkováním za dlouholetý, poctivý přístup ke sportu
Přejeme pevné zdraví, spokojenost a pohodu, �ťastný �ivot bez starostí 
a v�dy jen dobrou náladu�

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané
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Tříkrálová sbírka 2018

V sobotu 6. ledna 2018 proběhla v Černovicích Tříkrálová sbírka. Jako 
loni se sbírky zúčastnily tři skupinky koledníků. Celkem se nám v Čer-
novicích podařilo vykoledovat částku 26 534 Kč, což je oproti loňskému 
roku o 7935 Kč více. Ještě jsme se v neděli 7. ledna zúčastnili tříkrálové-
ho koncertu v Brně, který vysílala Česká televize. Bylo to úžasný. Všem, 
kteří přispěli, moc a moc děkujeme.

Marie Zíková
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Generál Hobza – černovický revoluční velitel 
na konci druhé světové války

Vladimír Emil Hobza, narozený 17. 7. 1892 v obci Luka nad Jihlavou, 
byl už roku 1914 mezi prvními rakousko-uherskými zajatci v Rusku. Při-
hlásil se nejdřív do srbských a pak byl přijat do československých legií. 
Jako medik s pěti semestry pražské university se stal od října do listopadu 
1918 plukovním lékařem nově založeného 2. jezdeckého pluku v Tjumeni 
a po zbytek bojů a přesunu po transsibiřské magistrále byl mladším léka-
řem. Oženil se s Ruskou Antonií a v roce 1919 se jim v Krasnojarsku naro-
dil syn Vladimír, avšak po návratu do Čech zemřel. Měli ještě jednu dceru. 
V roce 1926 se ale rozvedli. Hobza se vrátil americkou lodí přes Terst do 
Olomouce v roce 1920 a studoval v Hranicích vojenskou školu. Pak byl 
velitelem několika jednotek (1922–1929 na Podkarpatské Rusi) a velite-
lem dragounských pluků na Slovensku, asi rok studoval na velitelské ško-
le v Praze a stal se velitelem jezdeckého učiliště v Pardubicích. Od roku 
1934 povýšen na plukovníka velel jezdeckým plukům v Pardubicích a od 
září 1937 v Hodoníně, při mobilizaci na Podkarpatské Rusi. Větší část ži-
votopisu zveřejnil Jan Mlynárik v knize Tragédie Vitorazska 1945–1953 
(Carpio Třeboň 2005), podrobnosti přidali autoři knihy Legionáři s lipo-
vou ratolestí II (Tváře-Jitka Průžová 2015). Výpisy z vojenského archivu 
autoři doložili, že Hobza byl už od roku 1924 kárán pro svůj alkoholis-
mus, vrcholící před penzionováním schizofrenií a nesplatitelnými dluhy. 
Po penzionování a stanovení výsluhy 46 200 K ročně se s dvěma dcera-
mi usadil roku 1940 v Černovicích v Tyršově čtvrti, kde koupil domek od 
Antonína Rotha. V lednu 1940 mu byl také ponechán zbrojní pas, proto-
že byl majitelem revíru v Jamném u Jihlavy a členem loveckého spolku 
v Kamenici. Měl být organizátorem odboje v okresech Pelhřimov, Kame-
nice a Jindřichův Hradec, ale jeho řídící velitelé z Obrany národa byli vět-
šinou popraveni dříve, než mohl akci zahájit. V listopadu 1947 odpověděl 
v dotazníku o odbojové činnosti zda přestoupil z jaké partyzánské jednot-
ky a proč?: „Gen. Dr. Koutňáka v r. 1944, po zdolání povstání na Sloven-
sku ochabla ve své činnosti. A připravoval (jsem) svoji na podzim 1944 
v Černovicích u Tábora.“ (Koutňákovo „podzemní vojsko lidové armá-
dy pro Východní Moravu a Slezko“ se zkratkově nazývalo VELA a sku-
tečně v označených oblastech působilo. Žádné stopy po působení Hobzy 
se ale v dostupné literatuře nedochovaly.) Ve stejném dotazníku, jehož se 
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v Archivu bezpečnostních slo�ek zachovala pouze část, vlastnoručně psaná 
a přeškrtávaná, jsou další poznámky. Hrdinský čin: „Žádný, bylo to mojí 
povinností. Jsem však hrdý na vítězný boj v černovických lesích u Mejt-
nice. Pod mým velením můj oddíl porazil SS, pobil je a zmocnil se velké 
kořisti 9. 5. 1945.“ (Datum je přeškrtán.) Na dotaz, jak se zasloužil o jed-
notku vynikajícím způsobem, napsal: „V r. 1945 nikdo nebyl prozrazen 
přesto, že skupina byla široce rozvětvena ve spojení s ruskými parašutisty. 
Zákaz bojů ve vesnicích.“ O partyzánské přípravě uvedl: „Po celou dobu 
války – seznamoval se s terénem, lidmi, vybíral si vedoucí a důvěrníky 
a tyto ve vhodnou dobu obeznámil s jejich úkolem a vystoupil aktivně.“ 

Revoluční národní výbor (RNV) v Černovicích v čele s členem KSČ 
Koželuhem přebral za asistence vojenského oddílu řízení obce 5. květ-
na asi v 16 hodin oznámením na četnické stanici. Oddíl tvořilo jedenáct 
studentů lesnické školy s loveckými zbraněmi ze zámku. Členem RNV 
byl i plukovník Vladimír Hobza, který se chopil velení a ustavil vojen-
ský soud. Na náměstí byli vyzváni bývalí vojáci, aby se přihlásili, vybrá-
no z nich bylo asi padesát, ale v noci byl oddíl rozpuštěn a štáb se odsunul 
na hájovnu Eustach. Velitel Hobza o tom rozhodl ve 23,10 hodin „na zá-
kladě vojensky nepříznivých zpráv“. Jednalo se pravděpodobně o 7 osob. 
Z Dobešova se přidal od 6. května Kotek z č.10, Slanina z č.40 a Vít z č.70. 
Učitel Miroslav Vondráček v červenci 1945 vypočítal stav následovně: 
4 černovičtí partyzáni a 3 ruští s vysílačkou, další den přišlo 16 parašutis-
tů a dalších 33 ruských partyzánů. Čili asi 56 partyzánů. Zapomněl na les-
nickou školu. Ostatní byli povoláni z okolí a uvedl, že jich bylo do zbraně 
povoláno asi 200, na seznamu přihlášených ale prý byly dva tisíce mužů. 
V Černovicích se znovu Hobza objevil až 10. května v 10,15 hodin při 
příjezdu celé kolony partyzánů z Eustachu. Jako předvoj hned následují-
cí Rudé armády. Mezitím se pod jeho velením uskutečnila výše zmíněná 
bitka s ustupujícími Němci 9. května dopoledne. 

Jako jmenovaný velitel krajského vojenského velitelství v Táboře (žád-
ný starší vojenský velitel nebyl na místě) organizoval Vladimír Hobza od-
suny obyvatel německé národnosti z Třeboňska, Jindřichohradecka a Da-
čicka. Ve dnech 23. a 24. května vyrazila skupina Revolučních gard pod 
jeho velením na Vitorazsko a za necelé dva dny „vyčistila“ kraj od Něm-
ců, vyhnáno bylo asi pět tisíc lidí, tj. polovina všech obyvatel. Hobza na 
večer 24.5. nařídil provedení lidového soudu v obci Tušť, ale odmítl se 
podílet na vraždění, půjčil jen zbraně pro popravčí četu. „Jeho“ partyzáni 
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ale nakonec několik poprav toho dne provedli jak v Tušti, tak v Suchdole 
nad Lužnicí. Na neděli 27. května se oddíl tzv. Táboritů, v němž převažo-
vali údajní partyzáni z Táborska, Mladovožicka a Soběslavska, vrátil na 
smuteční tryznu do Mnichu u Deštné. Ještě ten den oznámil Hobza Mi-
nisterstvu národní obrany telegramem připravenost „partizánů k vyčiště-
ní Sudet“ a slíbil vysídlení třetiny Němců z okolí Jindřichova Hradce již 
následující den. Ráno dostal telegrafi cký souhlas od náčelníka Hlavního 
štábu MNO generála Bočka a dnem 1. června byl jmenován prozatimním 
velitelem 16. pěší divize. V pondělí 28.5. skutečně pokračovali, černovič-
tí tvořili prý jen dvě menší skupiny mezi 200 samozvanými bojovníky. 
Lodhéřov, Najdek, Německou Radouň, Studnici, obě Pěny a další obce 
vyklidili 30. a 31. května. Slavonice, Dačice i Slavětín Hobza rozkázal 
vyklidit 6. června a do 8. června to jeho skupina stačila provést. Denním 
rozkazem v Lidéřovicích 7. června zahrnul „plukovník jezdectva Hobza, 
velitel expedičního partyzánského uskupení“ do odsunu i celý moravsko-
budějovický okres. Tomáš Kysala v bakalářské diplomové práci Odsun 
Němců z Kaplicka v roce 1945 a 1946 (Masarykova univerzita v Brně 
2008) uvedl, že v období 22.5.–9.6.1945 bylo vysídleno asi 28 500 osob. 
Před 11. červnem poslal Hobza Velitelství partyzánů v Táboře tento do-
pis: „Je pravděpodobné, že obdržím v pondělí t.j. 11.t.m. úkol pokračova-
ti v čistění Němců z celé jižní Moravy. Z toho důvodu budu příští týden 
přeorganisovávat na základě dosud získaných zkušeností svůj partyzán-
ský oddíl, při tom bych také vyloučil nežádoucí živly z dosud stávajícího 
oddílu. Připravuji již dnes 4 čety na autech z partyzánů Moravy. Od Vás 
bych chtěl ještě jednu četu asi o 30 lidech. Ovšem museli by to býti lidé 
železného charakteru, praví a čestní partyzáni. Jako velitele čety urče-
te spolehlivého a iniciativního důstojníka. ...V pondělí dne 11.6.1945 po-
jedu zpět z Prahy přes Tábor a přijedu na velitelství partyzánů. Tam pak 
Vám vše další sdělím ústně. Náš úkol skončen s úspěchem. Tento přípis 
je tajný.“ Měl k tomu i razítko s českým lvem uprostřed a opisem: Velitel-
ství exped. oddílu partizánů plk. jezd. V. Hobza. V den pravděpodobného 
odeslání dopisu 9.6. gardisté zajali a následně umučili 4 občany městečka 
Vratětína a zbytek německy mluvících obyvatel, kromě 7 zemědělských 
rodin, které musely pracovat na zabraných usedlostech, odsunuli do Dol-
ního Rakouska. 

Pro zásluhy v porevolučních dnech byl Hobza povýšen 2. října 1945 
(s účiností od 1.8.1945!) na brigádního generála a 28.10. jmenován řádným 



30

velitelem 16. divize, v listopadu byl ve stejné funkci při plzeňském louče-
ní s Američany mezi vyznamenanými. Vstoupil ješte v roce 1945 do KSČ. 
K tomu se váže pozoruhodná korespondence z léta dalšího roku. Krajský 
tajemník KSČ v Táboře ing. Jirka Nezval 8. července 1946 odeslal dva 
dopisy stejného evidenčního čísla. První na kádrové oddělení Krajské-
ho sekretariátu KSČ v Karlových Varech. „Na Váš dotaz ze dne 12.III.t.r. 
odpovídáme: S. generál Hobza podal přihlášku do strany ihned v prvních 
květnových dnech, jeho přihláška byla však odevzdána na ústředí a proto 
Krajský sekretariát neměl možnost vystaviti mu dosud legitimaci. Činí-
me tak tedy dodatečně a přihlášku Vám pošleme. Ústřední výbor neměl 
námitek proti jeho přijetí a proto ho můžeme doporučiti. Já osobně znám 
generála Hobzu ještě z partyzánského hnutí, kde jako velitel oddílu par-
tyz. „Kovpak“ byl zařazen do Svazu partyzánského oddílu „Za Prahu“. 
Se soudružským pozdravem Práci čest.“ Druhý generálu Hobzovi na vo-
jenské velitelství Karlovy Vary se stejným pozdravem: „Vážený soudru-
hu generále! Pošli mi obratem svoji přihlášku, abych Ti mohl vyřídit Tvoji 
legitimaci.“ Třetí dopis následoval 18. července: „Vážený soudruhu! Po-
sílám Ti legitimaci, která již byla dávno vystavena a nebyla Ti předána, 
protože, jak soudruzi zde tvrdí, chtěli Ti to osobně doručit. Našel jsem též 
jednu původní přihlášku. Tím by byla celá záležitost vyřízena. Bohužel 
budeš muset příspěvky platit se zpětnou platností. Vím, že bude těžko to 
najednou uplatit, nevím si však rady, jak jinak tu otázku řešit. Přiloženou 
složenkou zašli 1.400 Kčs za příspěvky a 10 Kčs za legitimaci. Se sou-
družským pozdravem Práci čest.“

Od konce června 1945 do října 1946 byl Hobza, tehdy titulován jako 
divizní generál, velitelem armádní divize v Karlových Varech (původně 
16. divize v Písku). Mimojiné tam vítal sovětského velvyslance Zorina. 
Obýval luxusní vilu v Karlových Varech na třídě Krále Jiřího 27, ale jeho 
vojenské hodnocení se stále snižovalo. 1. ledna 1947 byl propuštěn z ar-
mády s ročním důchodem 80 tisíc Kč. V červnu 1947 byl bezpečnostní 
komisí Národního shromáždění vyšetřován pro svou poválečnou činnost. 
Vyšetřování skončilo a sláva se mu vrátila s nástupem komunistického 
režimu v únoru 1948. Noviny Pravda 2. dubna 1948 pod titulkem Ruský 
klub ustaven uvedly, že na slavnostní schůzi Svazu přátel SSSR v Karlo-
vých Varech byl Svaz ustaven s předsedou gen. Hobzou v čele a že sou-
časně vznikl výbor pro postavení pomníku Rudé armádě pod patrona-
cí presidenta Klementa Gottwalda. Ve vojenských hodnoceních mu byla 
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až teprve roku 1952 započítána odbojová činnost ve dnech 5.–11. května 
1945, tedy revoluce v černovických lesích. Později se Hobza přestěhoval 
do Doubí u Karlových Varů a tam v roce 1959 zemřel, podle svědků jako 
těžký alkoholik. Do Černovic se nevrátil.

Jiří Turek

Funerální památky v Černovicích a okolí 15.

Věžná
Jak bylo v minulém čísle časopisu uvedeno, nachází se na vnější zdi kos-
tela sv. Jiří celkem 11 náhrobních kamenů majitelů nedalekého hradu Ká-
men Malovců z Malovic.

Obr. 7 a 8 Pátý a �estý směrem vlevo od bočního vchodu. Text značně o�la-
paný a nečitelný. Podle erbů se jedná o náhrobky členů rodiny Malovců.
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Obr. 9 Sedmý směrem od boční-
ho vchodu. �ulový s erbem rytířů 
Paběnických z Voračic (čtvrcený) 
a nápisem velkou latinkou.

LETHA PANIE 1595
TU SOBOTU PRED SVATYM 

JIRZYM UMRZELA
UROZENA PANI MARKYTA 

MALO
VCZOVA Z PABIENITZ A NA 

KAMENIE MANZELKA
UROZENEHO PANA MALO

VCZE PÁN BUOH RACZ
DUSSI BYTI MILOSTIV

Obr. 10 Osmý směrem od boční-
ho vchodu. �ulový s erbem rytířů 
Hyzrlů z Chodů (ryba uprostřed 
prohnutá) a nápisem gotickou mi-
niskulí. 

Letha Panie 1564 Ten Patek przed 
swatym Mategem 

umr�ela gest urozena Panna 
Kateřina ....... Hiserlowa 

z Chodu, Pan Buh gegi dussi y 
nam milostiw byti.
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Obr. 11 Devátý směrem od bočního vchodu. Text značně o�lapaný 
a nečitelný. Podle erbu se jedná o náhrobek člena rodiny Malovců.

Jan Podhola 
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Zprávy ze ZŠ

KURZ BRUSLENÍ
Letos jsme se opět zapojili do projektu ministerstva školství Děti do 

bruslí. Děti MŠ, 1. a 2. třídy ZŠ jezdí každé úterý od 9. ledna do 20. břez-
na 2018 na Zimní stadion do Soběslavi, aby se pod vedením zkušených 
instruktorů naučily bruslit. 
Žáci 1. ročníku absolvovali pět lekcí, na závěr dostali diplomy. Od 

13. února pokračuje 2. ročník a děti MŠ. Žáci se naučili bezpečně ovládat 
jízdu na bruslích, zastavení. Teď je třeba, aby se nimi rodiče vydali na sta-
dion, nebo k zamrzlému rybníku a získané dovednosti využili. 

Mgr. Marie Jiráková

LYŽAŘSKÝ VÝCVIKOVÝ KURZ V PECI POD SNĚŽKOU
Druhý únorový týden se žáci sedmé a osmé třídy, spolu se žáky ka-

menické školy, zúčastnili lyžařského výcvikového kurzu v Krkonoších, 
v Peci pod Sněžkou. 

Bydleli jsme ve výšce 1060 m v Husově Boudě. I když každodenní tré-
nování na sjezdovce a odpolední výcvik na běžkách byl náročný, užili 
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jsme si spoustu zábavy. Na závěr jsme měli i závody ve slalomu a běhu 
na lyžích.

Každý večer jsme měli jiný program: večerní lyžování, přednášku ná-
čelníka horské služby, zdravovědu…ale hlavně soutěže a diskotéku s na-
šimi kamarády z kamenické školy. 

Byl to parádní týden. Vůbec se nám nechtělo vracet domů. ☺

�áci 7. a 8. ročníku

MINIMÁLNÍ PREVENTIVNÍ PROGRAM
V letošním roce jsme se přihlásili do projektu Hrdá škola, v jehož rám-

ci se zapojujeme do různých akcí. V prosinci to byl MĚSÍC DOBRÝCH 
SKUTKŮ – během vánočního jarmarku jsme otevřeli pro návštěvníky „Ča-
jovnu u Popelek“. Výtěžek z prodeje jsme věnovali na obnovu deštných pra-
lesů. V lednu nás čekal TEPLÁKOVÝ DEN – žáci i učitelé strávili tento 
den ve škole oblečeni v teplácích. V únoru jsme měli BAREVNÝ TÝDEN 
– každý den jsme byli oblečeni do jiné barvy, i paní kuchařky se zapoji-
ly a celý týden nám připravovaly jídlo v zadané barvě (nejlepší byla barva 
modrá – borůvkový žahour na kynutých knedlících ☺). Děkuji všem žákům 
i zaměstnancům školy, kteří se do všech těchto akcí zapojili. 

Navázali jsme i na tematická odpoledne a ve středu 14. února 2018 se ko-
nalo, opět ve spolupráci s Městským úřadem Černovice, druhé „Odpoledne 
plné (nejen) deskových her“. Všem, kteří pomáhali s organizací, děkuji. 

Mgr. Petra Kube�ová
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Moje setkání se zdejší krajinou 

Jsem tu, na Černo-
vicku, nejzápadnější 
výspě Českomorav-
ské vysočiny, říkám 
si v roce 2013, kdy 
sem přicházíme. Do 
místa, které je pro 
nás nové. Dříve jsme 
tudy jen projížděli, 
když naše cesty smě-
řovaly na Šumavu.

Přitáhlo si nás. Ne-
vím jak, protože ani 
já, ani nikdo z rodi-
ny či přátel, jsme tu 
nikdy dříve nebyli. 
Přitáhlo si nás tako-
vou silou, že jsme zů-
stali. 

Zrovna byla pouť 
ve sv. Anně. Mís-
to, kostelík, kolotoče, 
lidé na mši a poté se-

dící u provizorních stolů či na zemi pod stromy … hudba … společenství, 
které se ještě stále schází o pouti. K uctění něčeho dávného. K setkání … Po 
mnoha a mnoha letech jsem se svezla na řetízkáči. Byl takový menší, aby se 
vešel pod stromy. Ale přinesl mi radost … Dosud tam ráda chodím. Mnoha 
cestami – přes louku, přes les, kolem kostela v Křeči … Někdy se vydám 
i dále – na Vlčeves. A jednou za čas až na Choustník. 

Krajina tu vypadá klidná, taková smířená. Když stojím na Vyhlídce, vi-
dím lehounce zvlněná pole lemovaná lesy. A přece jsme tu vysoko – ko-
lem 600 m nad mořem a vrch Svidník má dokonce 739 m. Podobně jako 
předhůří našich nejvyšších hor Krkonoš. A Javořice, která je nejvyšším 
bodem Vysočiny a leží severozápadně od Telče, má o pouhých 100 m více 
– 837 m nad mořem.
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Tahle výška mi dává pocit, že jsem blízko k nebi. Ke slunci. Ke hvěz-
dám. Stačí vyjít k vysílači a vidím až k Novohradským horám a sloupům 
páry z Temelína. Když pak seběhnu kousek dolů, směrem na Nechybu, 
probleskne mezi stromy studánka. Oko, ve kterém se vzhlíží měsíc i okol-
ní stromy. Jak jsem slyšela od místních, dříve byla krásně opečovaná. Vy-
sekaný palouček, lavička. Pak se na ni trochu zapomnělo. Teď opět ožívá. 
Ožívá tím, že k ní chodí lidé. Se sousedy jsme studánku i její okolí vyčis-
tili a na jaře chceme odstranit zbytky větví a chroští, které tam zarůstají 
a tvoří nepěkné hromady. Potěšilo mne, když jsem na stromě objevila ce-
dulku s nápisem – „Zde najdu čistou studánku, z ní naberu si do džbán-
ku“. Kdykoli se na ni podívám, zahřeje mne u srdce. Vyrobil ji Jarda B. 
A chystá i lavičku. Děkuji mu. Děkuji za šikovné ruce, které mají chuť 
udělat něco navíc. Na jaře ji tam slavnostně umístíme a pak tam budeme 
chodit posedět a potěšit se. Určitě se zastaví i náhodný chodec …

Studánka je vzácným důkazem toho, že voda je. Že prameny jsou. Mož-
ná jsou ukryté hluboko v Zemi, a tím se chrání. Možná jsou porušené naší 
lidskou neprozíravou činností, ale jsou. Svědkem je i nový nedaleký vrt, 
který bude spolu s dalšími, napájet potřebu Černovicka pitnou vodou. My 
ve Stříteži to opravdu potřebujeme. Voda tu není. Lépe řečeno – je jí málo. 
Už na sklonku léta se jí začíná nedostávat. Tady jsem se naučila, jaké to 
je opravdu vodou šetřit a dvakrát si rozmyslet, kolik jí napustím. Mám to 
teď uloženo hluboko v sobě. A vážím si každé kapky. Pro zahradu, která 
vodu v létě potřebuje, užíváme dešťovku, která stéká v době dešťů do vel-
ké podzemní nádrže, kterou jsme vybudovali.

A ještě o vodě … Slýchám nostalgické vzpomínky na krásné letní časy 
u vody místního rybníčka. Co dětí se tam vydovádělo a naučilo plavat. 
Teď je prázdný, zarostlý rákosím a trávou. Bez dětského smíchu a šplou-
chání vody je smutný. Někdy slyším žáby – hlavně zjara – a říkám si, že 
možná by se mohlo podařit ho obnovit. Mám chuť se do toho pustit a na-
pomoci tomu. Mé nadšení trochu „zchlazuje“ pan starosta, když mi uka-
zuje mapu vlastnických vztahů. Rybníček se nachází na pozemcích mno-
ha různých majitelů. A „zcelit“ ho může být obtížné. A navíc. Nikdo neví, 
jestli bývalý pramen, který rybníček kdysi napájel, je stále dostatečně sil-
ný, aby to opět dokázal.

Chodím krajinou a hledám staré cesty … ale mnohé jsou jen na mapách 
či ve vzpomínkách starousedlíků. Nebo – a to hlavně ty lesní – jsou roz-
ježděné těžkou technikou, plné vody a bahna. To je mi pak smutno, když 
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si čistím boty obalené blátem. Proč je nikdo neudržuje? Nebo proč jsou 
rozorané? Kam se poděly? Už po nich nikdo nechodí, tak zarůstají? Ne-
vím. Ale to, co vím, je, že cesty byly a jsou spojnicemi mezi lidmi. Spojují 
jejich obydlí a jejich srdce. Lákají k vycházkám svou vůní a krásou. Ně-
kdy tolik, že nám dají zapomenout na auta v garáži a stíhání „času“ a my 
si jen tak vyjdeme. Nadechnout se a zpomalit.

Naslouchám krajině a napadá mne, jestli jí nechybí dotek lidské ruky 
a lidského srdce. Cítí na sobě tíhu velkých strojů, výpary spalovacích mo-
torů, poprašek minerálních hnojiv … Ne, nevolám po návratu k minulosti 
a těžké dřině na polích. Ale po návratu k prosté lidské vděčnosti za to, co 
nám dává. Obživu, potěšení pro oko a duši, radost pro děti, věčně se opa-
kující proměnlivost od bílé pohádky zimy k horkému a žhnoucímu létu.

Naslouchám své zahradě a stromům, mluvím s nimi a dávám jim to, co 
potřebují, a ony se mi odvděčují bohatou úrodou. Krásný ořešák v době, 
kdy jsme sem přišli, sice měl pár ořechů, ale jejich jádra nebyla zdravá. 
Byla seschlá a tmavá. Stromu se nedařilo dobře. Byl ze všech stran „ob-
klíčen“ jehličnany a to s sebou přináší kyselou půdu, kterou on nemá rád. 
Jehličnany jsme tedy z blízkosti vykáceli a půdu povápnili, aby se kyse-
lost snížila. A odměnou mi byla veliká loňská úroda zdravých a chutných 
ořechů. A jiný příklad? Velká a rozložitá třešeň, která v době naší první 
návštěvy shazovala listy již uprostřed léta. Smutek z ní čišel na všech-
ny strany. Oblíbili jsme si ji, sedáváme pod ní od jara do podzimu. Sami 
i s přáteli. Povídáme si u ní a radujeme se. A ona se raduje s námi. Je plná 
sladkých třešní a listy opadávají až s pozdním podzimem.

 A sázím nové stromy a keře. Takové, které sem do krajiny patří a umí 
v drsnějších podmínkách Českomoravské vrchoviny žít a dávat plody. Na-
posledy loni na podzim, kdy jsem si od pana Buzka z Tábora, který se 
specializuje na pěstování tradičních odrůd jabloní a hrušní, pořídila dvě 
jablůňky.

Ve městě stromy a příroda tolik nemluví. Jsou svázány šňůrami ulic 
a silnic a zatíženy tunami betonu, asfaltu, cihel a železobetonových kon-
strukcí. A také naším – lidským spěchem a nevšímavostí. Tady příroda 
mluví a dýchá. A s ní se lépe dýchá i lidem.

M. Chalupská
Pří�tě � Moje setkání se zdej�ími lidmi 
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Život tropí hlouposti 
a my je fotografujeme 22.

ČD neustále zlepšují své služby. Od platnosti nového jízdního řádu bude 
možné zakoupit pomocí kreditní karty a na vícenásobné použití.

 Jan Podhola
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Letošní černovický masopust

Už máme dávno dobu postní, ale mnozí mají ještě v živé paměti letošní 
masopustní veselí, ať už to černovické nebo i jiné v našem okolí.

U nás jsme se letos chtěli přenést do doby před sto lety, kdy se Češi ten-
krát za císaře pána loučili vesele s „nenáviděným“ starým Rakouskem 
a plni očekávání se radovali ze vzniku svého samostatného státu.

Většina masek se tomuto námětu přiblížila. Opět (stejně jako v minu-
lých masopustech) velice mile překvapilo svými fešnými kostýmy, rekvi-
zitami a masopustním dováděním početné společenství černovických žen 
(ČSŽ). Pěkné kolektivní masky si připravili i naši pionýři, inspirované 
fi lmem Krakonoš a lyžníci. Pohledné byly i dvě černošky od cestovatele 
Holuba, či spořádaná rodinka Křečkových. Velkou pozornost letos také 
budili Svataváci s alegorickým povozem pokrývače Tydlidáta a vlečenou 
pěknou modrou bugatkou s fešnou pí Tydlidátovou a jejím obětavým ser-
vismanem. Tajemnou postavou byl i pan duchovní. Velmi náročnou mas-
kou byl domeček na kuří nožce s doprovodem. Vtipné byly i masky mléč-
ných výrobků či tuků s příslušnou ochutnávkou. Samozřejmě že ani letos 
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nechyběla pojízdná kuchyně našich hasičů s patřičnou obsluhou. Zpočát-
ku do kroku a pak už jen k poslechu a k tanci tradičně hrála Černovická 
dechovka.

V sobotu od černovické hasičárny masopustní průvod opět po půl desá-
té dorazil před radnici, kde se masky představily obecenstvu v plné kráse, 
a starosta předal město řídícímu masopustu. Masky se na chvilku zdržely 
na rynku a pak se průvod vydal na Pršín, bohužel už bez doprovodu čer-
novického občanstva. Od chutné zastávky u bufetu pí Čekalové se nově 
táhlo k základce a do Tyršovy ulice, pak až k pečovatelskému domu, kde 
se očekávalo vřelé přijetí. Protože k tomu moc nedošlo, tak se na nádraží 
udělalo závěrečné společné foto všech, co vydrželi, a potom se už šlo do 
Dubu letošní černovický masopust dokončit. 

Pořadatelé a masky touto cestou děkují mnohým rodinám za podávané 
bohaté občerstvení, zvláště tam na Pršíně! Dále děkují za drobné fi nanč-
ní dary do kasy, které byly použity k částečné úhradě nákladů spojených 
s touto tradiční akcí. Škoda jen, že na náměstí bylo poměrně málo přihlí-
žející veřejnosti a průvod se táhnul městem v podstatě sám. V čem je pro-
blém, vážení? Bude to příští rok lepší a lepší?

J. Řeháček



43

Harmonogram kulturních i sportovních akcí 
na Černovicku – r. 2018 aneb (od 1. března)

Co, kdy, kde, kdo u nás?
název akce � charakteristika den, datum místo konání pořadatel

Náv�těva v DPS s kytičkou k MD� st. 7. 3. čern. DPS ČS� Černovice
Dětský karneval O a Z (hraje Punc) so. 17. 3. sokolovna čern. Pionýr
�ibřinky (rej masek, hraje Punc) so. 17. 3. sokolovna čern. TJ Sokol
Vítání občánků so. 24. 3  obřadní síň MěÚ Černovice
Velikonoční prod. výstava výrobků 20.�22. 3. sál nad bazén. Dom. Kopretina 
Velikonoční výstava so. 31. 3. klub. u kostela ČS� Černovice
Jarní výstava ? duben obřadní síň MěÚ VÚ Černovice
Pro čisté Černovice � Čistá Vysočina ? duben město a okolí čern. Z�, Pionýr,
Čarodějnice (vatra, občerstv.) po. 30. 4. ohni�.Na Sasce SDH Černovice
Pálení čarodějnic po.30. 4. vatra u vodárny SDH Bene�ov
Stavění máje út. 1. 5. dolní náves SDH Bene�ov
Hasičská okrsk. soutě� (obč. a ČD) so. 5. 5. obora u zámku SDH Černovice
Retrotancovačka z I. republiky  so. 19. 5. sokolovna ČS� Černovice
Volejbal.turnaj O pohár ředitele VÚ ? květen sportovi�tě Z� VÚ Černovice
Sběr o�acení pro Diakonii Broumov ? květen objekt býv. M� ČS� Černovic 
Májovou Vysočinou (výlet s úkoly) so. 26. 5. okolí Černovic čern. Pionýr
Rybářské závody I (děti i veřejnost) ? květen ryb.Pohanka čern. Pionýr
Víkend na Chválkově ? květen PZ Chválkov čern. Pionýr
Dětský den (Cesta pohádk. lesem) so. 2. 6. zámecká obora ČS� Černovice
�kolohrátky (soutě�. rodinné odpol.) čt. 14. 6 areál �koly Z� Černovice
Oslava 90. výr. hojovic. hasič.sboru so. 23.6. náves SDH Hojovice
Oslava 120.výr. lidmaň. hasič.sboru so. 30. 6. náves,u rybníka SDH Lidmaň
LDT mladých hasičů (soustředění)  1.�7. 7. čern. tr�i�tě, HZ SDH Černovice
LDT ( téma zatím ?) 2.�13. 7. PZ Chválkov čern. Pionýr
Posezení s hasiči (hraje Four Johns) so. 7. 7. měst. tr�i�tě SDH Černovice
Letní parket (hraje Four Johns) so. 21. 7. dobe�. hři�tě SDH Dobe�ov
Tradiční běh pod modříny (děti) so. 28. 7. Modřínová alej Skala a spol.
Tradiční fotbalový turnaj (4 mu�stva) so. 28. 7. fotbal.hři�tě čern. TJ Sokol
Tradič. běh Okolo Sv. Anny (dospělí) ne. 29. 7. Soběsl. ul. - ZTZ Skala a spol.
Pouť na Sv. Anně(m�e, ČD, LTZ, obč.) ne. 29 .7. Svatá Anna OÚ Vlčeves aj.
Tradiční akce ? Černovicko se baví so. 11. 8. čern. tr�i�tě město Černovice
(rozman. ukázky, hudby, občerstv., stánky, zábava) a okolí a čern.spolky aj.
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Pouťová zábava (hraje Four Johns) so. 18. 8. parket u �koly SDH Bene�ov
M�e svatá, pouť. konc. (Malá kapela) ne. 19. 8. kaplička/�kola SDH Bene�ov
Setkání s důchodci Černovicka (ČD) so. 1. 9. sokolovna ČS� Černovice
Zahr.slavnosti (prod. výstava s progr.) so.  8. 9. areál v Hati VÚ Černovice
Rybářské závody II (děti i veřejnost) ? září ryb. Pohanka čern. Pionýr
Černovická pouť (m�e, LTZ, stánky) ne. 16. 9. náměstí, tr�i�tě město Černovice
Podzimní přírodou (tém.procházka)  ? září okolí Černovic čern. Pionýr
Tradič. Klábosilův noční přesun pá/so. 5./6. 10. vzdál. okolí Č. čern. Pionýr
Kolečkárna (denní cyklist. bloudění) so. 6. 10. vzdál. okolí Č. čern. Pionýr
Den otevřených dveří v DKČ st. 3. 10 areál DKČ Dom. Kopretina
Halloweenský weekend (víkendovka) 26.�28. 10. PZ Chválkov čern. Pionýr
České nebe (div. hra J. Cimrmana) pá. 26. 10. čern. kino Čern. sen. div. spol.
Témat.koncert ČD k 100. výr. ČSR so.27.10. čern. kino Čern. dechovka aj.
Pietní akt k 100. výr. vzniku ČSR ne.28.10. čern. náměstí město Černovice
Den otevřených dveří(prod.výstava) ? listopad učebny, dílny čern. OU a Pr�
Drakiáda(ukázky dovedností,soutě�) ? listopad kopec u města čern. Pionýr
Předvánoč. trh, rozsv. vánoč. stromu ne. 2. 12. čern. náměstí město, čern.spol.
Mikulá�ská besídka út. 4. 12. sokolovna IX. tř. čern. Z�
Mikulá� (na objedn.), náv�těva DPS st. 5. 12. město a DPS ČS� Černovice
Turnaj ve stolním tenise ? prosinec tělocvična Z� VÚ Černovice
Vánoční prodej. výstava ? prosinec obřad. síň MěÚ VÚ Černovice
Vánoční prod. výstava výrob. obyv. 11.�13. 12. sál nad bazén. Dom. Kopretina
Vánoční jarmark čt. 13. 12. objekt �koly Z� Černovice
�ivý betlém, koledy Čern. dechovky ne. 23. 12. čern. náměstí čern. ČS� a ČD
Tradiční Silvestr. výstup na Svidník po. 31. 12. vrch Svidník Pionýr, Sokol aj.

A dal�í ? Ohlaste se v čern. městské knihovně u pí �enoltové!
Zpracováno dle dod. podkladů od zájm. sdru�ení i čern. institucí na Černovicku.

Změny datumů i programu akcí jsou mo�né 
 � sledujte plakátování i hlá�ení městského rozhlasu!

Citát
Dokud máš své sny, máš se na co těšit. 

Neznámý autor
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Pionýr, z.s. – Pionýrská skupina Svidník 
Plán akcí 2018 

Únor – Masopust (12. 2.)
Březen – Karneval (17. 3.) – téma „Ovoce a zelenina“
  – Turnaj v ringu Božejov (3. 3.)
Duben – Pro čisté Černovicko (14. 4. nebo 21. 4.), ve spolupráci se ZŠ, 

v rámci akce Čistá Vysočina 
Květen – Víkend na Chválkově (?)
  – Májovou Vysočinou (26.5.)
  – Rybářské závody (?) 
Červen – Brigády na PZ Chválkov
Červenec – LDT Chválkov (2. 7. – 13. 7. 2018) 
Srpen – Černovicko se baví (11.8.)
Září – Podzimní přírodou (?)
 – Rybářské závody (?)
Říjen – Klábosilův noční přesun (5.10.)
  – Koolečkárna (6.10.)
 – Halloweenský víkend na Chválkově (26.–28. 10., příp. 2.–4. 11.) 
Listopad – Drakiáda (?)
Prosinec – Silvestrovský výstup na Svidník (31. 12.)

PŘEDSTAVENSTVO ZOTAVOVNY ČERNOVICE U TÁBORA

hledá personál zotavovny
pro leto�ní sezonu.

Zahájení sezony je 1. července 2018
a konec je plánován 15. září 2018.

Jedná se o správce (administrativa, nákupy a celkově 
o kladný průběh rekreace) a hlavní kuchařku (vyučená), 

mo�no i mu�, pomocnou kuchařku, uklízečku, údr�báře. 
Dobrý přivýdělek k důchodu. 

Informace na telefonu 724 917 482.
Představenstvo zotavovny 
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A zase ty jarní úklidy!

Tak se nám všem zase přiblížil (už je tady) ten krásný jarní čas. Aby 
ten čas byl krásný, tak je třeba pro to něco udělat, trochu-někdy i víc 
tomu pomoci úklidem doma i venku.

Hodně toho úklidu je potřeba udělat na zahrádkách, zahradách, v par-
cích a jinde. Kromě sesbírání různých odpadků je třeba shrabat staré lis-
tí a starou trávu. Je to práce trochu namáhavá, ale vyplatí se. Někdo si 
to ale stále ulehčuje tím, že tyto plochy (trávníky, meze aj.) se starou su-
chou trávou vypaluje. Několikrát mu to asi vyšlo, ale …! Před několika 
lety tragické vypalování ve Vlčevsi a několik takových jarních požárů 
na Černovicku stále varují! Vypalování plošných porostů je z požární-
ho i ekologického hlediska celoročně zakázáno! Ale spalovat bezpečný 
suchý přírodní odpad na volném prostranství na hromadě/ách je možné, 
ale musí být dodrženy některé zásady (ohniště v bezpečné vzdálenosti od 
objektů a hořlavých ploch, mít připravené jednoduché hasební prostřed-
ky, nepálit při větrném počasí a večer, mít ohled na sousedy kvůli nepří-
jemnému kouři). A ve vlastním zájmu ohlásit větší pálení na příslušný 
HZS (Hasičský záchranný sbor Kraje Vysočina do Jihlavy) kvůli eviden-
ci ohně na tel. číslo 950 270 103 (jméno a příjmení, přesné místo pálení, 
den/datum od - do hod., číslo mobilu a jméno osoby, která bude pálení 
provádět pro případ dotazu, kdyby pak někdo ohlásil vaše pálení jako po-
žár). K ohlášení pálení nepoužívat tísňové linky pro hasiče 150 nebo 112! 
Pro ohlášení vašeho pálení klestu po těžbě či jiného bezpečného přírod-
ního odpadu je ale nejlépe v klidu a včas vyplnit jednoduchý přehledný 
formulář „pálení klestu“ na webových stránkách HZS Kraje Vysočina 
či černovického SDH. 

Spousta materiálu se nemusí pálit u vás. Staré nepotřebné dřevo (prkna, 
trámy, bedny aj.) a větve, staré seno a slámu můžete na jaře, jako každý 
rok, navážet na Sasku na ohniště čarodějnic. Sem ale nepatří nábytek, 
plasty, staré matrace, pneumatiky a jiný nebezpečný materiál.

Tento nebezpečný materiál (nábytek, staré matrace a koberce, velké plas-
ty, pneumatiky aj.) a vyřazené elektrospotřebiče, staré barvy, oleje a jiné 
chemikálie, akumulátory (autobaterie) i kovový odpad můžete bez problé-
mů a bezplatně odevzdávat od jara (od 1. dubna) do podzimu (do 30. listopa-
du) na sběrném dvoře za hřbitovem každý pátek od 14 do 17 hod. a v sobo-
tu od 14 do 16 hod. (nebo individuálně mob. 728 472 025, 602 888 005).
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A spoustu různých obalů a nepotřebných věcí se dá správně třídit bě-
hem roku do známých barevných kontejnerů v našich ulicích a v místních 
částech Černovic. Modrý = papír (noviny, složené krabice, obaly aj.), Žlu-
tý = plastové obaly (sešlápnuté PET-lahve, rozmanité plastové obaly aj.), 
Zelený = barevné sklo a čiré tabulové sklo, Bílý = čiré sklo lahví a skle-
nic, různé kontejnery (i v objektech) na drobné elektrospotřebiče, mo-
nočlánky, žárovky apod. a speciální kontejner za farou na fritovací tuky 
a kuchyňské oleje (nalité do plast. lahví či do krabic od mléka či džusů). 
Bílé vysoké plechové kontejnery jsou v našem městě také na textil, ob-
lečení a obuv. Bioodpad (tráva, listí, zbytky ovoce a zeleniny a odpad ze 
zahrádky) jsme se snad už naučili ukládat do velkoobjemových kontej-
nerů rozmístěných po městě. No, a do popelnic a černých kontejnerů by 
se pak už vyhodilo jen minimum a ten vychladlý popel.

Nepotřebný železný odpad budou opět v dubnu po městě svážet černo-
vičtí dobrovolní hasiči. Nepotřebný textil, oděvy a obuv, další oděvní do-
plňky, hračky aj. budou opět v květnu vybírat asi ve staré školce černovic-
ké ženy pro Diakonii Broumov. Pokud chcete společně pomoci s úklidem, 
tak se v 2. polovině dubna spolu s dětmi můžete zapojit do velké tradiční 
krajské akce Čistá Vysočina - Čisté Černovicko, kde se bude uklízet podél 
silnic do našeho města i v ulicích Černovic. O těchto třech tradičních ak-
cích se více včas dozvíte z plakátů a z městského rozhlasu.

Jo, a mnozí lidi se někdy během roku zbytečně rozčilují, že občas ne-
jsou, podle nich, plné kontejnery tříděného odpadu včas vyváženy, tj. vy-
prázdněny. Problematické období bývá většinou o/po Vánocích nebo když 
někdo narve modrý kontejner nesloženými krabicemi, to platí i o plas-
tech. Už několik let funguje svozový plán fy Sompo, který je vyvěšen 
na nástěnce v obecním domě u stavebního úřadu. Pokud není nějaká ka-
lamita/havárie, tak se svozový plán dodržuje. A kdyby přece jenom byly 
u vás v ulici kontejnery plné, tak není snad problém si balík/krabici/igelit-
ku apod. vytříděného odpadu dočasně odložit třeba ve sklepě a počkat si, 
až bude kontejner vyprázdněný, nebo váš odpad můžete odvézt do méně 
exponovaných míst města či místních částí.

A na závěr! Bylo by třeba některým tzv. pejskařům i pejskařkám při-
pomenout, že mají v ulicích města a veřejných prostranstvích povinnost 
uklízet hovínka po svých psích miláčcích. Sáčků je po městě rozmístěno 
dostatek a skladné igelitové sáčky můžete mít pro případ potřeby vašeho 
psa stále připraveny v kapse kabátu či bundy aj.
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A na úplný závěr je třeba už jen říct/napsat, že při úklidu (nejen zja-
ra) stačí jen chtít najít si čas a řádně, včas i bezpečně uklidit, aby váš 
dům, vaše ulice, naše město a okolí bylo hezké.

J. Řeháček
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European Trailer Systems s.r.o.
se sídlem v Kamenici nad Lipou

přijme: výrobní dělníky na HPP
 směnového mistra
 skladníka/manipulanta

Nabízíme: 
• Nadstandardní 

o fi nanční ohodnocení
 včetně náborového příspěvku 5 000 Kč
o příspěvky zaměstnavatele na stravování, pří-

spěvek na dojíždění/svoz do zaměstnání atd.
o třináctý plat dle výsledků fi rmy (50–150 %)

• Moderní prostředí rozvíjející se výrobní společ-
nos- 

• Práci vhodnou pro muže i ženy

Možnost i jako přivýdělek pro zaměstnané či bri-
gáda pro studenty 

V případě vašeho zájmu zasílejte své životopisy na 
e-mail marie.tumova@EdschaTS.com 
nebo volejte na: 565 422 418 (paní Tůmová)
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Tip na knihu

Drama svého otce se snaží popsat autorka Olga Ště-
pánová (píše pod autorským jménem Anna Markowitz) 
v románu Medaile za ztraceného Boha.

První díl příběhu je zasazen do historického rámce 
nástupu hitlerovského fašismu. Děj druhého dílu za-
číná sovětskou invazí v srpnu 1968 a končí počátkem 
70. let. Kniha je v mnoha ohledech román-dokument.

Hlavní hrdinka Erna v této době dospívá a hle-
dá svého staršího nevlastního bratra Dmitrije v So-
větském svazu, kde se její otec poprvé oženil. Jejich 

vztah komplikují staré události a křivdy.
Ať bude počasí venku vlídné, slunečné nebo nevlídné, deštivé, příběh o tom, 

jaký dopad mohou mít velké dějiny na lidský osud, vás určitě upoutá.
J. Fauová
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Stíny

První událostí v územním obvodu Černovic v roce 2018 s účastí hlíd-
ky policie byl dne 1. ledna 2018 krátce před 18.00 hod. střet osobního au-
tomobilu v místní části Vackov na komunikaci ve směru od Černovic se 
srnčí zvěří, která sice z místa střetu utekla, avšak zanechala po sobě na 
vozidle majetkovou škodu s prvotním dohadem 50.000,- Kč. Ke zranění 
osob nedošlo.

1. února 2018 dopoledne poskytovala hlídka OOP Kamenice nad Li-
pou vyžádanou součinnost Zdravotnické záchranné službě, jejímuž zása-
hu předcházelo jednání psychiatricky nemocné osoby v objektu Odborné-
ho učiliště v Černovicích, která vyhrožovala skokem z okna. Ke zhoršení 
zdravotního stavu došlo zřejmě v důsledku vysazení předepsané medi-
kace. Pacient byl transportován vozidlem ZZS do Psychiatrické léčebny 
v Jihlavě.

Od 1. 1. do 21. 2. 2018 bylo v Černovicích a přilehlém okolí uloženo po-
licisty v rámci dohledu nad BESIP celkem 13 pokut v příkazním řízení 
na místě. Nejčastějšími prohřešky řidičů byly neodpovídající technické 
podmínky pro provoz vozidla, absence potřebných dokladů, nerespekto-
vání zákazového dopravního značení, jízda bez připoutání bezpečnost-
ním pásem.

Od 1. 1. do 21. 2. 2018 bylo na OOP Kamenice nad Lipou zaevidováno 
a následně vyhlášeno pátrání celkem po šesti osobách s nařízenou ústavní 
výchovou, respektive na útěku z VÚ v Černovicích.

V trestním řízení OOP Kamenice nad Lipou prověřuje jednání muže, 
který má vlastní dítě umístěné v DÚSP v Černovicích a dlouhodobě ni-
kterak nepřispívá na úhradu za jeho stravu. V takovém jednání lze spatřo-
vat odůvodněné podezření z trestného činu zanedbání povinné výživy.

npor. D. �véda
obvodní oddělení PČR Kamenice nad Lipou
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ZDRAŽILA VÁM POJIŠŤOVNA POVINNÉ 
RUČENÍ NEBO HAVARIJNÍ POJIŠTĚNÍ? 
Přijďte si pro lepší cenu do kanceláře Roberta Buše, 

Svatavská 41, Černovice. Tel: 608 820 791, 770 141 415. 
Email: robert.bus@fi nplus.cz, jirina.pruchova@fi nplus.cz 

JEDETE NA HORY? CESTOVNÍ POJIŠTĚNÍ s 50 % slevou
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Vzpomínka na doktorku Musilovou

Dne 29. ledna 2018 odešla navždy 
paní doktorka doc. MUDr. Jana 
Musilová, DrSc., která u nás vy-
konávala praxi praktického lékaře 
pro dospělé. Je to velká ztráta, paní 
doktorka Musilová byla odborní-
kem, který svým formátem přesa-
hoval naše město. Těžko děkovat 
někomu, kdo tu už není, ale přesto 
to v tomto případě musím udělat. 
Nemluvím teď jen jako zástupce 
města, ale také jako pacient, člo-
věk, který navštěvoval její ordina-
ci. Pokaždé se snažila poskytnout 

tu nejlepší péči, která byla možná a musíme její pečlivost, erudici a ocho-
tu velmi ocenit. Šlo skutečně o vynikající lékařku, která pro Černovice 
znamenala mnohé. 

Za celé město Černovice
Jan Bro�ek, starosta
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Slzy fair play

Dneska bych chtěl napsat o zajímavé kuriozitě, která se nám přihodila 
na závodech v Poděbradech. Jen pro uvedení do situace, jsou to závody 
1. kategorie pořádané jednou v roce. Skoro každý rok se o nich zmíním, 
protože jsou fakt jedinečné. Střílí se v obrovské tenisové hale přestavěné 
na dvoustrannou střelnici. V Poděbradech se sjede okolo 300 střelců z celé 
republiky. Pistoláři i puškaři, malí i dospělí. Ti malí se pochopitelně chtějí 
ukázat a ti méně zkušení se snaží potrápit ty nejzkušenější střelce z repre-
zentace, pro které je to poslední přípravný závod před ME. Když už jsem 
se dostal sem, tak musím napsat, že tento přípravný závod opravdu skvěle 
vyšel Petrovi Nymburskému. Základní závod s přehledem vyhrál tak vy-
sokým výsledkem, že kdyby tak střelil na Evropě v Maďarsku, určitě by 
střílel fi nále o medaili. Tak mu držme palce 22.–24. února. 

Tak atmosféra nám trošku zhoustla, takže pojďme závodit. Je třeba se plně 
soustředit na míření, dobře spouštět, mít správnou polohu, nevnímat okolí 
a a a a …a taky nabít!!! A přesně to se stalo Petrovi Zíkovi. Při výměně terče 
si zapomněl dát novou diabolku do nábojové komory a vystřelil naprázdno. 
Takto vystřelená rána se v pravidlech započítává jako 0 bodů!!! Samozřej-
mě taková ztráta se již nedá dohnat a je prakticky po závodě. Pokud se něco 
podobného stane, tak to spousta střelců řeší novou ránou do stejného terče – 
když to nikdo nevidí. Petra také nikdo neviděl, ale on posunul neprostřelený 
terč dál a pokračoval v „závodě“ do konce. Tato rána ho stála v celkovém 
pořadí 20 míst! Ale! Při vyhlášení výsledků mu byla udělena cena fair play 
za přiznanou ránu mimo terč a právem si zaslouží velkou pochvalu. Tato si-
tuace se nám stane zhruba 1x za rok. Ovšem při počtu střelců v klubu a počtu 
odjetých závodů je pravděpodobnost takové rány skoro mizivá. A ejhle! Ne-
trvalo ani půl hodiny a na druhé straně haly se začal střílet závod 60 ran vle-
že, na který se spousta střelců těší celý rok. Je to jakási exhibice pro všechny 
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Petr Zíka � předání ceny fair play

Pavlína Nymburská
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bez rozdílu věku. Závod trvá pouhých 50 minut a je to celkem šrumec. Není 
čas na vymiřování. Buď to to umíš a nasypeš to tam, nebo to budeš patlat 
a pak to rovnou zabal! Tak nějak zněly pokyny z mé strany k našim střel-
cům. Pěkně se do závodu pustila Kája Janů, ještě lépe Kačka Hodinová, ale 
nejlépe na tom byla Pája Nymburská. Nasadila od první položky druhé mís-
to a držela se čtyřicet ran. Pak to divně cinklo (známý zvuk rány mimo terč). 
Kdo to byl??? Pája!! To je přece 0! Přetočila na další terč a závod dostříle-
la do konce. Zvedala se v slzách. Takový závod a jednou ranou je všechno 

vlevo Kateřina Hodinová � 3. místo
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pryč. Opět to nikdo neviděl, ale nedá se to nepřiznat. Prostě si, jak my říká-
me, šáhla. Tak to pěkně obrečela, ale opět spravedlnost se dostavila a ředitel 
závodu jí předal cenu fair play. 

Tak to jsem ještě nezažil. Dvě nuly v jeden den. Je to pryč, jdeme na fi ná-
le. Tam se prostřílela Katka Michálková v kategorii ženy, juniorky. Po prv-
ních deseti ranách byla pátá a bylo i na víc. Za sebou měla i střelkyni, kte-
rá se připravovala na Evropu. Tak další 2 rány, střílíme na povel. Všechny 
holky vystřelily a Katka míří, pak zbraň odkládá, sahá na závěr a honem 
míří. Tak střílej!!! Už jen vteřina!! STOP!!! Katka nevystřelila. Co se stalo?? 
Všichni se ptají. Proč nevystřelila? Nestihla nebo nějaká porucha? Takže 
opět 0 bodů a po další ráně konec jejího fi nále. Je to vyřazovací závod, a tak 
střelec s nejmenším výsledkem odchází. Tak co se stalo? Já jsem nedotáhla 
závěr a prostě bez natažení zbraň nevystřelí. A pak už bylo pozdě. 

Takže za jeden den tři nuly bylo fakt už moc, ale jak je vidět, i nemožné 
se může stát. Už máme snad vybráno na tři roky dopředu. 

Přesto jsme v Poděbradech uspěli. Katka Hodinová vystřílela bronz – 
a to mě bavilo, když byla zase na stupních! Petr Zíka a Katka Michálko-
vá brali v neděli tzv. velké pódium – oba pátí. A oba osobní rekordy a to 
o parník. A Katka ještě vyhrála týmovou soutěž v družstvu Dukly Plzeň. 
Už je pravá Duklačka.

Takže jsme zase byli vidět a hlavně mě těší, že umíme střílet v duchu 
fair play, i když to někdy strašně moc bolí a jsou i slzičky. Je spousta střel-
ců, kteří toto neumí. My ale můžeme po střelnici chodit se vztyčenou hla-
vou. Za to chci poděkovat všem, i těm, kterým se to stalo v minulosti. 

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko. 
Nymburský

Foto Popis Adresa Kontakt cena
Město Černovice nabízí 

k prodeji parcely pro 
rodinné domy. 

Parcely od 720 do 1200 m2, 
přípojky vody, elektřiny, 

kanalizace a plynu, 
asfaltová silnice. 

Východní 
část 

Černovic 
ve směru 

od Svatavy/
Věžné

Podatelna města 
Černovice

Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice

posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 

stavby do 3 let 
od prodeje, pak 

250 Kč/m2.

Prodej stavebních parcel
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